
معاهدات خواهرخواندگی برای اصفهان مزایا دارد یا ندارد؟  

شاید، ممکن است، ان شاء ا...!

سنا
 ای

س:
عک

 داستان علی بیرو و پرسپولیس
ادامه دار خواهد بود
وقتی نه زنگی هستیم، وقتی نه زنگی هستیم، 
نه رومی!نه رومی!
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۴۰ هزار خانوار مددجوی کمیته اصفهان در 
روستا زندگی می کنند

تنها نیمی از آب مورد نیاز فضای سبز اصفهان 
در اختیار شهرداری قرار می گیرد

۲۷ اصفهانی جان خود را 
 بر اثر غرق شدگی 

از دست دادند

بیماران اصفهانی نیازمند 
 گروه خونی O منفی و

A مثبت هستند

ظرفیت ادبیات داستانی 
اصفهان به فراموشی 

سپرده شده است
 از لباس های سنتی زنان ایرانی بیشتر بدانیم

شکوه نجابت، میراث دار فرهنگ و تبلور  زیبایی
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روزنامه  فرهنگی، اجتماعی، 
سیاسی، اقتصادی  و ورزشی           

دوشنبه  ۱۶ مهر ۱۴۰۳
۳ ربیع الثانی  ۱۴۴۶

۷ اکتبر  ۲۰۲۴
شماره ۴۱۹۳

8 صفحه
سال چهاردهم

قیمت: 5۰۰۰ تومان

مسیح)ع(  را تبریک می گوییم 
سالروز میلاد حضرت 

اصفهان ۱۶ خواهرخوانــده دور و نزدیک دارد که هرکــدام از دل فراینــدی قانونی و اغلب 
 پرپیچ وخم بــه امضای دوطرف رســیده اند. این قراردادهــا طبق تعهدات گوناگــون و با امید به 
 همکاری در مسائل مختلف شهری میان اصفهان و خواهرشهرهایش رسمیت یافته اند؛ بااین همه، 
 ممکن اســت به علل و دلایل پیش بینی نشــده و فراتر از پیمان نامه ، دو طــرف نتوانند از تمامی 
 ظرفیت خواهرخواندگی بهره مند شــوند؛ بنابراین، خواهرخواندگی قراردادی دوســویه است که 

پیامدهای مثبتی برای اصفهان دارد؛ اما بدون چالش نیست. 

بیرانوند، ترجیعِ ترجیع بند فوتبال 
ایران شــده و مدتی است همه 
خبرهای این ورزش پرطرفدار در 
کشورمان به او ربط پیدا می کند...

 مناقصه عمومی 
عملیات خرید درخت، درختچه، گل و گیاه جهت سطح شهر

زهرا ایرانپور– رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری مبارکه 

سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری مبارکه در نظر دارد باســتناد مجوز هیئت مدیره به شماره ص/۱75/03مورخ ۱403/04/03 نسبت به خرید درخت، 

درختچه، گل و گیاه جهت سطح شهر در سال۱404-۱403 براساس قیمت مقطوع و اعتبار  29/940/000/000 ریال اقدام نماید. 

شرایط تجدید مناقصه عمومی در سامانه ستاد:
 کلیه مراحل برگــذاری فراخــوان از دریافت اســناد و تحویل اســناد تا بازگشــایی پاکت هــا از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد( به 

آدرس WWW.Setadiran انجام خواهد شد.

متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضا الکترونیکی )به صورت بر خط( برای کلیه صاحبان امضای 

مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

مواعد زمانی: 
-تاریخ انتشار فراخوان: ۱403/07/۱۶

-مهلت دریافت اسناد فراخوان: ۱403/07/24
-مهلت ارسال پیشنهادات: ۱403/08/05 تا پایان وقت اداری 

-زمان بازگشایی پاکت ها: ۱403/08/05 ساعت ۱4:35
اطلاعات تماس و آدرس دستگاه: مبارکه، بلوار خیام ،جنب مجموعه فرهنگی تفریحی شهدای زینلی 

تلفن: 03۱54448۶2۱

نوبت اول

م الف: 1801029

مدیرعامل ســازمان خدمــات موتوری شــهرداری اصفهان گفــت: اولویت 
این ســازمان برای نوســازی ناوگان، نوسازی ماشــین آلات حوزه خدمات 
شهری شامل ماشــین آلات حمل پســماند، جاروب و جدول شوی است که 
 امیدواریم پس از این مرحله بتوانیم نوسازی ماشــین آلات عمرانی را نیز در 

دستور کار قرار دهیم. 
هادی اسحاقیان در گفت وگو با خبرنگار »ایمنا« اظهار کرد: یکی از واقعیت های 
انکارناپذیر سازمان خدمات موتوری شــهرداری اصفهان، فرسودگی ناوگان 
این سازمان است که در سال های اخیر برنامه ریزی و تلاش های زیادی برای 

نوسازی آن شده است، اما همچنان موانعی در این مسیر وجود دارد. 
وی در ارتباط با برنامه های نوسازی ناوگان سازمان خدمات موتوری شهرداری 
اصفهان ابــراز کرد: اولویت ســازمان برای نوســازی ناوگان خود، نوســازی 
ماشین آلات حوزه خدمات شهری شامل ماشین آلات حمل پسماند، جاروب و 
جدول شوی است که امیدواریم پس از این مرحله بتوانیم نوسازی ماشین آلات 

عمرانی را نیز در دستور کار قرار دهیم. 
مدیرعامل سازمان خدمات موتوری شــهرداری اصفهان شعار این سازمان را 
»استفاده از تکنولوژی های جدید در کنار خدمات پیشین« عنوان کرد و گفت: 
هر سال درصدی از بودجه خرید ماشین آلات سازمان خدمات موتوری برای 

شناسایی و به کارگیری تکنولوژی های تازه هزینه می شود و سعی می کنیم از 
این طریق بهره وری خدمات خود را افزایش دهیم. 

اسحاقیان با اشاره به پسماندهای خاص بیان کرد: سازمان خدمات موتوری 
 طبق قانــون وظیفه ای در ارتباط با پســماندهای خاص نــدارد؛ با وجود این، 
 در ســال های اخیــر بــا راه انــدازی آژانــس نخالــه ســعی در مدیریــت 

حمل و جابه جایی نخاله های ساختمانی دارد.

 مدیرعامل سازمان خدمات موتوری شهرداری اصفهان:

اولویت خدمات موتوری اصفهان، نوسازی ناوگان حوزه خدمات شهری است
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ظرفیت بالقوه شهرستان کوهپایه برای 
توسعه صنعتی و  کشاورزی

گنج کوهپایه در پای کوه

 آكهی مناقصه عمومی دو مرحله ای شماره 17627

مورخ 1403/07/10

ناصر فتحی- مدیرکل اداره کل نوسازی مدارس استان اصفهان 

1- دستگاه مناقصه گزار: اداره كل نوسازی مدارس استان اصفهان 

2- موضوع مناقصه: خرید تجهیزات آموزشی و کمک آموزشی به صورت )نقد( به شرح جدول ذیل:

نوبت مناقصهمبلغ تضمین )ریال(شماره مناقصه سامانه ستادنوع تضمینتعدادموضوع مناقصهردیف

۱
میز دانش آموزی 

متوسطه دوره اول
۶000

اول20030040380000597/750/000/000ضمانتنامه/سپرده
2

صندلی دانش آموزی 

متوسطه دوره اول
۱2000

5000صندلی دسته دار3

۳- نشانی دریافت و تحویل اسناد مناقصه:
اصفهان– خیابان باغ گلدسته– مقابل درب شرقی بازار هنر– واحد پشتیبانی طرح ها اداره كل نوسازی مدارس استان اصفهان )تلفن تماس 2- 3222209۱(

۴- تاریخ و مهلت دریافت و گشایش اسناد مناقصه:
الف( مهلت دریافت اسناد مناقصه به مدت 5 روز از انتشار آگهی از تاریخ ۱403/07/۱5 لغایت ساعت ۱9 مورخ ۱403/07/۱9و بصورت الکترونیکی از طریق درگاه سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( www.setadiran.ir می باشد.

ب( مهلت بارگذاری اسناد مناقصه در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت و ارسال پاکت الف و زونکن ارزیابی کیفی تا پایان وقت اداری مورخ۱403/08/0۱ می باشد.

ج( زمان گشایش پاکات ارزیابی کیفی ساعت 8:00 صبح روز چهارشنبه ۱403/08/02 و پاکات الف و ب ، ساعت 8:00 صبح روز شنبه مورخ ۱403/08/05 در محل سالن 

اجتماعات اداره کل نوسازی مدارس استان اصفهان می باشد.

5-نوع تضمین قابل قبول شرکت در مناقصه: الف( سپرده )واریز به حساب IR ۷8۰۱۰۰۰۰۴۰۶۱۰۳۰۶۰۷۶۷۰۰85 به نام تمركز وجوه سپرده نوسازی مدارس استان 
اصفهان بانک مرکزی( ب( ضمانتنامه معتبر بانكی به نفع كارفرما به مدت ۳ ماه 

۶- مدت اعتبار پیشنهادها: یک ماه پس از گشایش پیشنهادهای مالی می باشد.
ضمناً متن این فراخوان در پایگاه اینترنتی iets.mporg.ir , www.nosazimadaresisf.ir قابل رویت می باشد و کلیه مراحل برگزاری مناقصه اعم از دریافت اسناد 

مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشائی پاکات ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. 

نوبت دوم

م الف: 1800077

zayanderoodonline.irzayanderoodonline.ir

 
  
  

 رکود و تورم، مهمانان ثابت بازار مسکن

  رئیس اتحادیه مشاوران املاک اصفهان می گوید افزایش قیمت طلا و ارز  
  گریبان  بازار مسکن را گرفت



دوشنبه  ۱۶ مهر ۱۴۰۳ / ۳ ربیع الثانی  ۱۴۴۶ / ۷ اکتبر  ۲۰۲۴ / شماره ۴۱۹۳

افتتاح ۲ شعبه دادگاه صلح در حوزه قضایی لنجان
2 شعبه دادگاه صلح در حوزه قضایی لنجان افتتاح شد. معاون قضایی رئیس کل دادگستری در امور 
دادگاه های صلح و رئیس شورا های حل اختلاف استان اصفهان گفت: بر اساس قانون جدید شورای 
حل اختلاف مصوب سال ۱۴۰2، قوه قضاییه موظف به تأسیس دادگاه های صلح در مدت یکسال در 
حوزه های قضایی شد. عبدالحسین مرادی افزود: شهرستان لنجان دومین حوزه قضایی بزرگ در 
استان است که دادگاه صلح در آن افتتاح می شود. وی گفت: از این پس پرونده هایی که در صلاحیت 

دادگاه صلح هستند بدون اینکه به دادسرا ارجاع شوند در این دادگاه رسیدگی می شوند.

با حمایت های ویژه و تسهیلات بانکی

افزایش ۳۰ درصدی کارگاه های قالی بافی در فلاورجان
۱۶۰ شرکت تعاونی فعال در فلاورجان در بیش از ۳2 عرصه مختلف مشاغل کوچک و خانگی از جمله 
قالی بافی فعالیت دارند. رئیس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی شهرستان فلاورجان گفت:یکی از 
این عرصه های مهم، قالی بافی است که در سال های اخیر با حمایت های ویژه و پرداخت تسهیلات 
بانکی تعداد کارگاه های تولید فرش دســتباف در فلاورجان با رشد ۳۰ درصدی به بیش از ۳۰۰ کارگاه 
کوچک و بزرگ در سطح شهرستان رسیده است. حبیب ا... فرهمند با اشاره به اینکه با تلاش هنرمندان 
فلاورجان سالانه بیش از ۴۰۰۰متر مربع انواع فرش دست بافت تولید و روانه بازار می شود، افزود: در 
دوسال اخیر بیش از 2۰۰میلیارد ریال تسهیلات ارزان قیمت به فعالان مشاغل خانگی پرداخت و زمینه 

اشتغال بیش از ۵۰۰نفر در این شهرستان فراهم شده است.

کشف ۸۱ کیلوگرم زغال بلوط قاچاق در شهرستان سمیرم
۸۱ کیلوگرم زغال بلوط قاچاق در شهرستان سمیرم کشف و ضبط شد. فرمانده یگان حفاظت اداره منابع 
طبیعی و آبخیزداری شهرستان سمیرم گفت: این زغال های قاچاق با همکاری نیرو های یگان حفاظت 
اداره و مأموران انتظامی ایست و بازرسی شهید رئیسیان سمیرم کشف، و توقیف شد. مهدی بختیار با 
اشاره به اهمیت و نقش مهم درختان بلوط در حفاظت از منابع آب و خاک، افزود: به گفته کارشناسان 
سالانه حدود یک میلیمتر به قطر درختان بلوط اضافه می شود که همین عامل ضرورت حفاظت از این 
گنجینه های طبیعی را دو چندان می کند. وی با بیان اینکه طی یک هفته اخیر دو مورد زغال و چوب 
قاچاق از نوع بلوط در شهرستان کشف و ضبط شده اســت، گفت: مردم می توانند هر گونه تخلف در 
حوزه منابع طبیعی از جمله تخریب و تصرف عرصه ها، آتش سوزی و قاچاق چوب را با تماس تلفنی 

با شماره های ۱۵۰۴و ۱۳۹ گزارش کنند.

از ابتدای سال تاکنون

رشد ۷ برابری کشفیات مواد مخدر در شهرستان اردستان
از ابتدای امسال تاکنون کشفیات مواد مخدر در شهرستان اردستان ۷۰۰ درصد و دستگیری معتادان 

و خرده فروشان ۱۳ درصد افزایش داشته است. 
به گزارش خبرگزاری صداوسیما، فرمانده انتظامی شهرستان اردستان در نشست خبری به مناسبت 
هفته نیروی انتظامی با بیان اینکه سرقت، تصادفات، فروش و حمل مواد مخدر، رفت و آمد اتباع و 
نزاع و درگیری بیشترین میزان جرایم و پرونده های تشکیل شده در شهرستان اردستان است گفت: 
چهره شهرستان از معتادان متهاجر پاکسازی شده است و با توجه به جاده ترانزیت شاهد افزایش ۱۰۰ 
درصدی توقیف خودرو های حامل مواد مخدر در شهرستان بوده ایم. سرهنگ مصطفی صادق زاده به 
افزایش ۱۰۰ درصدی کشفیات کلاهبرداری عادی از مردم و افزایش روز افزون جرایم در فضای مجازی 
اشاره کرد و افزود: کشف جرائم در حوزه فضای مجازی نیز 2۶ درصد رشد داشته است. وی همچنین 

از تشکیل قرارگاه معتمدان محل و امنیت محله در شهرستان اردستان با عضویت ۶۰۰ نفر خبرداد.

دبیرکل نهاد کتابخانه های عمومی کشور:

ساخت کتابخانه های محله محور، الگوی دنیای مدرن است

دبیرکل نهاد کتابخانه های عمومی کشور گفت: ساخت کتابخانه های محله 
محور، الگوی دنیای مدرن است که منابع و خدمات بر اساس ظرفیت ها 

و نیازهای شهروندان تعریف خواهد شد.
مهدی رمضانی در نشست بررسی مسائل کتابخانه های عمومی شهرستان 
کاشــان اظهار کرد: کتابدارها در مدل کتابخانه هــای محله محور، برای 
گردآوری منابع کتاب بیشتر فعالیت کرده و از ظرفیت کمک های مردمی 

و هیئت امنایی استفاده خواهد شد.
وی تصریح کرد: اگر شــهرداری ها در انجام وظایــف قانونی خود برای 
تخصیص نیم  درصد از درآمدهای عمومی به کتابخانه ها عمل کنند این نهاد 

وضعیت بهتری را در خدمت رسانی به مردم خواهد داشت.
دبیرکل نهاد کتابخانه های عمومی کشــور گفت: طراحی و تجهیز بخش 
کودک و نوجوان، اولویــت  بهره برداری از کتابخانه های عمومی اســت 
و متناســب با آن به گروه های ســنی دیگر هم توجه خواهد شد و برای 

موضوعات روزآمد باید تحولات جدیدی را رقم زد.
رمضانی با اشــاره به شــرایط کتابخانه های عمومی و مدل فعالیت آنها 
تأکید کرد: کتابخانه یک بنگاه اقتصادی نیســت ولی می توان با ایجاد 
ظرفیت های درآمدی بخشــی از فرایند خدمات رســانی در این مراکز 

فرهنگی را تسهیل کرد. وی گفت: کتابخانه شــهدای لتحر که ۴۰ درصد 
پیشــرفت داشــت بعد از ۱۳ ســال با وجود محدودیت های مالی به 
بهره برداری رســید و امروز برخورداری مردم  کاشان از این فضای مجهز 

مایه خرسندی است. 
رمضانی با تأکید بر تقویت بخش کودک و نوجوان و افزایش فعالیت های 
کتابخانه برای این رده سنی، افزود: فضاهای کتابخانه لتحر با سه طبقه 
باید بازطراحی و اصلاح شود تا جمعیت بیشتری از این منطقه پرتراکم، در 

اجرای برنامه های کتابخانه سهیم شوند.

تجهیز و مرمت کتابخانه های کاشان نیازمند ۳۵ میلیارد ریال است
نماینده مردم کاشان و آران و بیدگل در مجلس نیز گفت: وجود دانشگاه ها 
و مراکز آموزشی متعدد در کاشان و ساخت یک  کتابخانه مرکزی می تواند 
پاسخگوی نیاز بسیاری از شهروندان به ویژه پژوهشگران علم و دانش 
باشد. مصطفی معینی افزود: ساخت و راه اندازی کتابخانه های عمومی در 
مناطق و روستاهای پرجمعیت این شهرستان مانند راوند، مسکن  مهر و 
فاز 2 ناجی آباد از دیگر ضرورت هایی است که باید اقدام لازم صورت گیرد.
وی با اشاره به تکمیل ظرفیت مخزن کتابخانه ابوالرضا راوندی تصریح 

کرد: بازطراحی، تعمیرات و زیباســازی فضاهای کتابخانه های عمومی 
شهرستان کاشان نیازمند اعتباری بالغ بر ۱۵۰ میلیارد ریال است و برای 
خرید تجهیزات مورد نیاز کتابخانه های شهرســتان نیز باید ۳۵ میلیارد 

ریال بودجه اختصاص داده شود.
نماینده مــردم کاشــان و آران و بیــدگل در مجلس اظهار کــرد: پیرو 
نیازسنجی های انجام شده، شــش میلیارد ریال برای خرید تجهیزات 
حفاظتی، چهار میلیارد ریال برای حوزه IT و مبلغ شش میلیارد ریال برای 

خرید منابع، کتابخانه های عمومی شهرستان کاشان نیاز است.
معینی گفت: آزادســازی خانه های کنار کتابخانه شهدای لتحر، یکی از 
مطالبات مردمی این منطقه است که امیدواریم نهاد کتابخانه های عمومی 

برای حل این درخواست نیز همراهی های لازم را انجام دهد.
همچنین رئیس نهاد کتابخانه های عمومی کاشان گفت: در شهرستان 
کاشان ۱۷ کتابخانه عمومی فعالیت می کند که ۱۶ هزار نفر از شهروندان از 

خدمات آن بهره مند  می شوند.
زینب سادات واســعی افزود: اداره کتابخانه های شهرستان کاشان طی 
یک سال گذشته، ۱۵۰۰برنامه فرهنگی اجرا کرده که نیمی از آن مربوط به 

کودکان و نوجوانان است.

قائم مقام کمیته امداد استان اصفهان گفت: بیش 
از ۴۰ هزار خانوار تحت حمایت کمیته امداد استان 

اصفهان، در روستاها سکونت دارند.
 نبی ا... الــه دادی در گفت وگو با »مهر « با اشــاره 
به اینکه درحــال حاضر بیش از ۱22 هــزار خانوار 
تحت حمایت این نهاد هســتند، اظهار کرد: در بین 
جمعیت تحت پوشــش، ۴۰ هــزار و ۶۶۸ خانوار 
نیازمند در روستاهای سطح استان سکونت دارند.

وی با تأکید بر حمایت خانوارهای سالمند نیازمند 
در گســتره سکونت شــهری یا روســتایی، ادامه 
داد: 2۵ هزار و ۱۵۷ خانوار ســالمند نیازمند، بالای 
۶۰سال در روستاها ســاکن هستند که برای کمک 

به ارتقای شاخص های بهداشتی و بهبود سلامتی 
ایشان اقدامات مؤثری انجام می شود.

قائم مقام کمیته امداد استان اصفهان با بیان اینکه 
بیش از ۱2 هزار خانوار به سرپرستی زنان سالمند 
در روســتاها ســکونت دارند، افزود: ســالمندان 
تحت حمایت این نهاد، مشــکلاتی از جمله بیمه، 
مســکن، تنهایی و … را دارند و در بین این قشر، 
زنان در انجام کلیه فعالیت های روزانه از وابستگی 
بیشتری نسبت به مردان برخوردارند که این امر با 
کاهش تدریجی توانایی و سلامتی در افراد سالمند 

اجتناب ناپذیر است.
وی با بیان اینکه توانمندســازی و خدمت رسانی، 

هدف راهبــردی این نهــاد در روســتاها و مناطق 
محروم و کمتر توسعه یافته اســت، گفت: تأمین 
هزینه های درمانــی، تجهیزات پزشــکی و لوازم 
مصرفی بهداشــتی علاوه بر ارائــه خدمات کمک 
معیشــت، تأمین لوازم ضروری زندگی و خدمات 
تأمین مسکن در روستاها از اولویت های این نهاد 
برای خدمت رسانی به سالمندان روستایی تحت 

حمایت است.

قائم مقام کمیته امداد امام خمینی)ره( استان اصفهان:

۴۰ هزار خانوار مددجوی کمیته اصفهان در روستا زندگی می کنند

ابوالفضل صحت کشتی گیر عضو آکادمی کشتی موحد لتحر کاشان در رقابت های بین المللی ارمنستان حائز رتبه سوم شد.
به گزارش »مهر«، ابوالفضل صحت کشتی گیر عضو آکادمی موحد لتحر کاشان که همراه با تیم سینا صنعت ایذه به رقابت های بین المللی ارمنستان اعلام شده 
بود موفق به کسب مدال برنز شد. بنا بر این گزارش تیم کشتی سینا صنعت ایذه که به عنوان نماینده ایران در این رقابت ها که با حضور ۳۵۰ ورزشکار برگزار شد با 

کسب دو مدال نقره و سه برنز بعد از تیم ارمنستان میزبان مسابقات، عنوان نایب قهرمانی را کسب کرد و تیم گرجستان سوم شد.
ابوالفضل صحت در رقابت های بین المللی کشتی فرنگی رده نوجوانان یادبود هاروتیون خاجاتریان و آلبرت مناتسکانیان که با حضور برترین کشتی گیران برگزار 

شد در وزن ۸۰ کیلوگرم برای تیم سینا صنعت ایذه به روی تشک رفت و مدال برنز را برای ایران به ارمغان آورد.
این رقابت ها در روزهای ۱2 و ۱۳ مهرماه در شهر ایروان برگزار شد که تیم نوجوانان کشتی فرنگی سینا صنعت ایده با با ۱۳ کشتی گیر 2 مربی و سرپرست در این 
مسابقات حضور داشتند. باشگاه کشتی فرنگی آکادمی موحد لتحر، به عنوان تنها باشگاه مجوز دار کاشان در این رشته کارش را از سال ۹۸ آغاز کرد و هم اکنون 

۱۵۰ ورزشکار در رده های سنی مختلف در این باشگاه عضو هستند.

خبر روزافتخارآفرینی کشتی گیر کاشانی در رقابت های بین المللی ارمنستان

عکس خبر

بهره برداری از اولین 
آموزشگاه سبز در نجف آباد

اولین آموزشــگاه ســبز در نجف آباد 
به بهره بــرداری رســید. مدیر آموزش 
پرورش شهرستان نجف آباد گفت:این 
مدرســه در زمینی به مســاحت ۱۵۰۰ 
و زیــر بنــای ۳۰۰۰متر مربع ســاخته 
شــده اســت.۹۰۰ میلیارد ریال هزینه 
ساخت این آموزشــگاه را خیر بزرگوار 
 زنده یاد حــاج عبدالعلی ایــران نژاد 

پرداخت کرده است.

هشدار دامپزشکی اردستان درباره خرید گوشت غیربهداشتی
رئیس شــبکه دامپزشکی شهرســتان اردســتان گفت: آن موضوعی که همواره باعث نگرانی شبکه 
دامپزشکی از لحاظ بهداشتی در اردســتان بوده، استفاده از گوشت های کشتار غیرمجاز و لاشه هایی 

است که کشتار آنها خارج از کشتارگاه ذبح شده و وضعیت سلامت و بهداشتی مشخصی ندارد.
سعید راعی در گفت وگو با »ایسنا«، اظهار کرد: شبکه دامپزشکی شهرستان اردستان در طول یک سال 
گذشته با مقدار نیروی محدودی که در اختیار داشته توانسته بیش از 2۳۰۰ مورد نظارت بر بهداشت 
عمومی و مواد غذایی از مراکز عرضه گوشــت سفید و قرمز و رســتوران های سطح شهرستان داشته 
است. وی با بیان اینکه در طی یک سال گذشته ۱۰ پرونده تخلف تشکیل و به مراجع قضایی ارسال و 
دو واحد متخلف پلمب شده است، افزود: با توجه به بازرسی های انجام شده همکاران ما حدود ۳۰۰ 
کیلوگرم مواد خامی فاسد که غیرقابل مصرف بوده است را توقیف و سپس معدوم کردند. رئیس شبکه 
دامپزشکی شهرستان اردستان گفت: با حضور همکاران ما که در کشتارگاه دام اردستان مستقر هستند 
بر کشتار ۳۴۳۴ رأس دام سبک و سنگین نظارت مستمر انجام شده که نتیجه آن حذف و خارج کردن 
۱۰ رأس کامل گاو، دو رأس گوسفند و دو نفر شتر از چرخه مصرف انسانی بوده است. همچنین ۱۳۳۶ 
قطعه از انواع لاشه ها و اندام ها به دلیل برخی بیماری ها و عوارض ناشــی از انگل و تزریق داروهای 
غیرمجاز از چرخه مصرف و مصرف انسانی خارج شدند. راعی با اشــاره به بروز بیماری تب برفی در 
گاوداری صنعتی مهاباد، گفت: به منظور جلوگیری از ورود دام هایی که داروی آنتی بیوتیک برای آنها 
مصرف شده بود و اجازه مصرف انسانی نداشــتند تعداد ۶۶ رأس گوساله پرواری به صورت کامل از 
مصرف انسانی حذف شد. وی با اشاره به خدمات واکسیناســیون رایگان توسط شبکه دامپزشکی 
شهرستان اردســتان، تصریح کرد: با تلاش همکاران ما بیش از 2۵۰ هزار نوبت واکسیناسیون برای 
انواع دام های موجود شهرستان انجام شده است. رئیس شبکه دامپزشکی اردستان با خطاب قرار 
دادن مردم و شهروندان، خاطرنشان کرد: اگر نگران سلامتی خود و اعضای خانواده های خود هستید 
از لاشه هایی استفاده کنید که مهر دامپزشکی و لیبل مشخصات و تاریخ کشتار روی آن قرار دارد. آن 
موضوعی که همواره باعث نگرانی شبکه دامپزشــکی از لحاظ بهداشتی در اردستان بوده، استفاده از 
گوشت های کشتار غیرمجاز و لاشه هایی بوده که کشــتار آنها خارج از کشتارگاه ذبح شده و وضعیت 
سلامت و بهداشتی مشخصی ندارد. راعی استفاده از گوشت های ناسالم را زمینه بیماری های مانند 
تب کریمه عنوان کرد و گفت: تابســتان امســال تعداد مبتلایان به تب مالت به دلیل مصرف لبنیات 
غیرپاستوریزه مانند شــیر و مخصوصاً بستنی های دســتگاهی که وارد شهرستان شده بود افزایش 

قابل توجهی را داشته است.

هشدار پلیس کاشان نسبت به موتورسواری نوجوانان
فرمانده انتظامی کاشان نسبت به موتورسواری نوجوانان هشدار داد. سرهنگ ایرج کاکاوند در گفت وگو 
با »تسنیم«، ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدا به ویژه شهدای انتظامی و شهدای مقاومت، اظهار 
کرد: »پلیس هوشمند مردم قانون مدار« شعار هفته پلیس اســت، در حالی که بزرگ ترین افتخار 
پلیس خدمت به مردم اســت. وی با بیان اینکه امنیت یکی از ضروری ترین نیازهای انسان است، 
افزود: یکی از دغدغه های سکونت اتباع است که امکان اسکان اتباع مجاز در سطح شهرستان کاشان 
وجود دارد و مجموعه انتظامی شهرستان کاشان با همکاری دستگاه قضایی طرح طرد اتباع به صورت 
جدی پیگیری می شود. فرمانده انتظامی شهرستان کاشان ضمن اشاره به طرد ده ها تبعه غیرمجاز با 
اجرای طرح ساماندهی در این شهرستان، خاطرنشان کرد: ساماندهی اتباع غیرمجاز بر اساس قانون 
صورت می پذیرد و از این رو از برخورد سلیقه ای جلوگیری شود. وی ضمن اشاره به دغدغه نسبت به 
موتورسیکلت سواری نوجوانان و افراد زیر سن قانونی برای اخذ گواهینامه، گفت: این اقدام باعث شده 
است تا آمار تصادفات موتورسیکلت در شهرستان کاشان افزایش پیدا کند و این موضوع باید مورد توجه 
قرار بگیرد. کاکاوند تصریح کرد: موتورسیکلت سواری نوجوانان با سرعت و ایمنی لازم صورت نمی پذیرد 
و این موضوع باید مورد توجه والدین کاشانی قرار بگیرد و به فرزندان نوجوان خود موتورسیکلت ندهند 

و با این کار جان فرزند خود را به خطر نیندازند.

با مسئولان

 کشف ۱۳۹ میلیارد تومانی 
کالای قاچاق در کاشان

فرمانده انتظامی شهرستان کاشان  از افزایش 
۴۰ درصدی کشــف کالای قاچاق در کاشان 
خبر داد و اظهار کرد: در شــش ماهه نخست 
ســال جاری با تلاش کارکنان انتظامی این 
فرماندهی ۱۳۹ میلیارد و 2۸2 میلیون تومان 
انواع کالای قاچاق کشف و ضبط شد.به گزارش 
»تسنیم «، ســرهنگ ایرج کاکاوند در جمع 
خبرنگاران با بیان اینکه هفت باند سرقت در 
نیمه نخست امســال با تلاش همکاران این 
فرماندهی متلاشــی و اعضای آن دســتگیر 
شــدند، گفت: در این مدت ۷۰ میلیارد ریال 
انواع اموال مســروقه نیز کشــف و تحویل 
مالباختگان شد. وی با اشاره به کشف بیش 
از 2۵۰ کیلوگــرم انــواع مواد مخــدر در این 
مدت، افزود: 2۳ قاچاقچی و 2۳۸ نفر خرده 
فروش دســتگیر و همچنین ۹۸۴ نفر معتاد 
جمع آوری و بــه مراکز تــرک اعتیاد معرفی 
شــدند. کاکاوند از کاهش ۵ درصدی وقوع 
سرقت در نیمه نخست امسال خبر داد و گفت: 
در این مدت با تلاش مأمــوران انتظامی این 
فرماندهی ســرقت منزل ۱۰ درصد، ســرقت 
مغازه ۳۳درصد، اماکن دولتــی ۳2 درصد، 
اتومبیل 2۵ درصد، موتورسیکلت 2۴ درصد، 
داخل خودرو ۱۶درصــد و قطعات خودرو نیز 
۳۶ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
کاهش یافته اســت. کاکاونــد تصریح کرد: 
تصادفات درون شهری در این شهرستان نیز 
در این مدت ۵ درصد، تصادفات منجر به فوت 
۴۱ درصد و تصادفات خســارتی نیز ۹ درصد 
نسبت به مدت مشابه در سال گذشته کاهش 
داشته است. وی گفت: با تلاش کارشناسان 
مشــاوره و مددکاران اجتماعی مســتقر در 
کلانتری هــای این فرماندهــی ۷۶ درصد از 
پرونده های ارجاعی منجر به صلح و سازش 
بین طرفین شده است. کاکاوند امنیت را رکن 
اصلی زندگی اجتماعی دانست و گفت: امنیت 
یک تولید اجتماعی است و مشارکت همه افراد 
جامعه در ایجاد آن نقش اساسی دارد و پلیس 
نیز تمام تــوان و ظرفیت خود را در راســتای 

ارتقای امنیت اجتماعی به کار گرفته است.

ر  کشو می  عمو ی  نه ها بخا کتا د  نها بیرکل  د
 گفت: طراحی و تجهیز بخش کودک و نوجوان، 
عمومی  ی  نه ها بخا کتا ز  ا ری  ولویت  بهره بردا ا
 است و متناسب با آن به گروه های سنی دیگر هم 
توجه خواهد شد و برای موضوعات روزآمد باید 

تحولات جدیدی را رقم زد

اخبار

عکس: خبرگزاری صدا و سیما

استان



 رئیس اتحادیه مشاوران املاک اصفهان می گوید افزایش قیمت طلا و ارز 
گریبان  بازار مسکن را گرفت

رکود و تورم، مهمانان ثابت بازار مسکن
رئیس اتحادیه مشاوران املاک اصفهان می گوید: وضعیت بازار مسکن در شش ماه نخست سال جاری 
مساعد نبود و با وجود رکود، قیمت ملک کاهش نیافت. با درنظر گرفتن نرخ تورم، افزایش قیمت طلا و 

ارز و تأثیرگذاری آن ها بر بازارهای موازی، رکود توأم با تورم بر بازار مسکن حاکم خواهد بود. 
به گزارش »ایراسین«، بازار مسکن شش ماه نخست سال ۱۴۰۳ را بدون تحرک و همراه با رکود پشت سر 
گذاشت. مشاهدات میدانی از بازار مسکن اصفهان نشان می دهد تابستان به طور سنتی فصل رونق بازار 
مسکن محسوب می شود ولی در تابستان سال جاری جنب و جوشی در این بازار وجود نداشت و از تعداد 
خریداران ملک کاسته شده است. از طرفی کسادی بازار مسکن در سال جاری افزایش تعداد آگهی های 
فروش آپارتمان در پلتفرم های آنلاین را به دنبال دارد. سید مهدی حجازی، رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک اصفهان در رابطه با وضعیت بازار مسکن در طول سه ماه تابستان ۱۴۰۳ به خبرنگار »ایراسین« 
می گوید: وضعیت بازار مسکن نه تنها در طول تابستان بلکه در شش ماه اول سال جاری مساعد نبود و 
رکود در این بازار همچنان پابرجاست، به طوری که رکود بازیگر اصلی این بازار به شمار می رود. با توجه به 
شرایط فعلی نیز رکود در بازار مسکن ادامه خواهد داشت. به گفته تعدادی از فعالان بازار مسکن هر ساله 
قیمت ملک با پایان فصل سنتی خرید و اجاره و جابه جایی افت پیدا می کند، ولی روند صعودی قیمت ها 
در بازار مسکن اصفهان حتی با آغاز فصل پاییز متوقف نشده است و نشانه ای از کاهش قیمت مسکن به 
چشم نمی خورد. رئیس اتحادیه مشاوران املاک اصفهان در خصوص روند افزایشی قیمت ملک باوجود 
شروع فصل پاییز توضیح می دهد: متأسفانه آمارها از افزایش قیمت مسکن در بازار اصفهان حکایت 
می کند و باوجود رکود قیمت ملک کاهش نیافته است. به نظر بنده سامانه خودنویس نیز به وضعیت 
فعلی بازار و قیمت ها دامن می زند و شرایط نامساعدتر شده است. اکنون قیمت ها در بازار مسکن تحت 
کنترل نبوده چراکه نرخ تورم بالاست. بر اســاس توضیحات رئیس اتحادیه مشاوران املاک اصفهان 
روند صعودی قیمت ها در بازارهای موازی نیز بازار مسکن را تحت تأثیر قرار می دهد و مانع از ریزش بهای 
ملک می شود. حجازی دراین باره بیان می دارد: در پی کاهش معاملات در بازار مسکن انتظار می رفت 
قیمت های اعلامی نیز در مسیر کاهش تدریجی قرار گیرند. در مقابل قیمت طلا و ارز در شرایط فعلی روند 
صعودی قوی پیدا کرده اند و به دنبال این موضوع از رکود و تورم حاکم بر بازار مسکن کاسته نخواهد شد. 
در انتها این مقام صنفی در رابطه با پیش بینی وضعیت بازار مسکن در ادامه سال جاری توضیح می دهد: 
با در نظر گرفتن نرخ تورم، افزایش قیمت طلا و ارز و تأثیرگذاری آن ها بر بازارهای موازی از جمله مسکن، 
رکود توأم با تورم بر بازار مسکن همچنان حاکم خواهد بود و این شرایط طی بلندمدت تغییری نمی کند.

مدیرکل دفتر امور شهری استانداری اصفهان:

 3600میلیارد ریال عوارض آلایندگی در استان اصفهان 
توزیع شد

مدیرکل دفتر امور شهری استانداری اصفهان گفت: بیش از ۳6۰۰میلیارد ریال عوارض آلایندگی میان 
شهرداری ها و دهیاری های استان با هدف توسعه فضای سبز و حمل  و نقل عمومی توزیع شد. 

به گزارش »ایرنا« از روابط عمومی استانداری اصفهان، محمدمهدی فردوسی افزود: عمده این عوارض 
مربوط به شرکت ذوب آهن اســت و قریب به ۳۰۰۰ میلیارد ریال میان ۸۰ شهرداری و 6۰۰ میلیارد ریال 
میان دهیاری های اســتان در سال جاری توزیع شــده اســت. وی ادامه داد: کارگروه استانی ارزش 
افزوده و آلایندگی به صورت مســتمر با محوریت معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری و حضور 
 مدیران کل مربوطه از جمله دفتر امور شهری و شوراهای استانداری، مدیرکل امور اقتصادی و دارایی، 
رئیس حفاظت محیط زیست و نمایندگان شهرداران استان برگزار می شود. فردوسی خاطرنشان کرد: 
از جمله مواردی که در این کارگروه به صورت مستمر پیگیری می شــود، پرداخت عوارض آلایندگی به 
شهرداری ها و دهیاری های استان است که پس از وقفه چند دوره با پیگیری استاندار و کارگروه استانی 

عوارض ارزش افزوده و آلایندگی توزیع شد.

ظرفیت بالقوه شهرستان کوهپایه برای توسعه صنعتی و  کشاورزی

گنج کوهپایه در پای کوه
با توجه به ظرفیت بالقوه »کوهپایه« برای توســعه صنعتی و کشاورزی؛ این شهرستان با بهره مندی از رویکرد 

تفویض اختیار به کارگروه های شهرستانی می تواند در مسیر رشد اقتصادی گام های مهمی بردارد.
به گزارش »بازار«، شهرســتان کوهپایه، به عنوان یکی از مناطق مهم اســتان اصفهــان، از ظرفیت های بالقوه 
فراوانی در حوزه  های اقتصادی و توســعه  ای برخوردار است؛ این شهرســتان، با داشتن منابع غنی طبیعی و 

زیرساخت  های مناسب، می تواند به یکی از قطب  های تولیدی و صنعتی استان تبدیل شود.
یکی از رویکردهای کلیدی مدیریت استان اصفهان در دوره، تفویض اختیار به کارگروه های شهرستانی است؛ 
این رویکرد نه تنها سرعت پیگیری امور اقتصادی را افزایش می دهد بلکه امکان مدیریت دقیق تر و کارآمدتر 

مسائل اقتصادی در سطح شهرستان ها را نیز فراهم می کند.
شهرســتان کوهپایه با بهره مندی از این رویکرد می تواند در مســیر رشــد اقتصادی گام  های مهمی بردارد و 
چالش  های فعالان اقتصادی را با سرعت و دقت بیشتری حل کند؛ در حقیقت این شهرستان با قرار گرفتن در 

یکی از نقاط استراتژیک استان، از امکانات طبیعی مناسبی برای توسعه صنعتی و کشاورزی برخوردار است.
دسترســی به منابع آب و انرژی، جاده  های ارتباطی مناســب و همچنین نزدیکی به بازارهای مصرف داخلی 
و خارجی، از جمله مزایای این شهرستان محسوب می شــود که می تواند با مدیریت مناسب به بهره  برداری 
برسد. همچنین بخش کشاورزی و دامداری شهرستان نیز از ظرفیت  های ویژه  ای برای توسعه برخوردار است 

که با توجه به وجود آب  و خاک مناسب، می تواند نقش مهمی در تولید محصولات کشاورزی و دامی ایفا کند.
در این ارتباط معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان در گفت و گو با خبرنگار »بازار«، اظهار کرد: از 
جمله اقدامات توسعه محور مدیریت استان اصفهان، تفویض اختیار در مسائل امور اقتصادی تفویض برخی امور 
در کارگروه آرد و نان از مرکز استان به  کارگروه  های شهرستانی است چراکه با اعمال این رویکرد، امور با سرعت 
و دقت بیشتری دنبال می شود که رضایت فعالان اقتصادی را در پی دارد. محمود حقیقت  سرشت با اشاره به 
تشکیل سومین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید شهرستان کوهپایه افزود: در این جلسه ۱۴ پرونده از 

فعالان اقتصادی این شهرستان بررسی شد و موضوعات متعددی از جمله مشکلات زیرساختی، تأمین آب، 
برق و گاز، همچنین مسائل مرتبط با شرکت شهرک  ها، بیمه و مالیات فعالان اقتصادی منطقه مورد بررسی قرار 
گرفت. وی تأکید کرد: از مهم ترین اهداف این جلسات، تسریع در رفع چالش  های پیش  روی فعالان اقتصادی 
و افزایش رضایت آنها است و در این راســتا مصوبات لازم الاجرا برای کمک به رفع موانع پیش روی آنها و رفع 

دغدغه های فعالان اقتصادی این شهرستان اتخاذ شد.
با توجه به ظرفیت های بالقوه شهرستان کوهپایه در اصفهان، امید می رود با برنامه ریزی دقیق و مدیریت مناسب 
در سطح کلان استان، شهرستان کوهپایه بتواند از تمامی ظرفیت های بالقوه خود به درستی بهره برداری کند و 
به یکی از مراکز تولیدی و اقتصادی مهم استان اصفهان تبدیل شود. این امر نه تنها باعث افزایش اشتغال زایی 
در منطقه خواهد شد، بلکه نقش مهمی در تحقق اهداف توسعه ای استان و حتی اهداف برنامه هفتم توسعه 

ایفا خواهد کرد.

رئیس بخش خاک و آب مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی 
استان اصفهان گفت: بار میکروبی )کلیفرم( پساب فاضلاب با عبور از لایه های 
خاک، فیلتر و تصفیه نمی شود و این موضوع باید درباره چاه هایی که از پساب 

تغذیه می شود مورد توجه قرار گیرد.
حمید ملاحســینی در گفت و گو با »ایرنا« افزود: برخی از عناصر شیمیایی 
پساب فاضلاب توسط خاک فیلتر می شــود اما بار میکروبی آن با حرارت از 

بین می رود.
وی ادامه داد: از این رو احتمال آلودگی آب  چاه هایی که در حریم رودخانه های 

خشک قرار دارند و از پساب فاضلاب تغذیه می شوند، وجود دارد.
ملاحسینی با اشاره به خشکی رودخانه زاینده رود در برخی از ماه های سال در 
مناطق شرق شهر اصفهان، گفت: آزمایشی روی چاه های حریمی این مناطق 
مانند »اشکاوند« تاکنون انجام نداده ایم و نمی توانیم در رابطه با آلودگی آنها 

اظهارنظر قطعی کنیم.
وی اضافه کرد: پایش و ارزیابی این کار باید توســط گروه محیط زیســت و 

سلامت غذای جهاد کشاورزی استان اصفهان انجام شود.
رئیس بخش خاک و آب مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی 
استان اصفهان گفت: با وجود جریان پســاب فاضلاب در بستر زاینده رود در 
شــرق اصفهان و احتمال آلودگی چاه های حریمی آن، باید این قبیل مناطق 
هدفگذاری و اعلام شود که آب این چاه ها برای کشت محصولات خام خوری 

مورد استفاده قرار نگیرد.
ملاحســینی با تأکید بر اینکه این موضوع باید به دقت بررســی و رصد شود، 
افزود: با توجه بــه اینکه تصفیه تکمیلی در تصفیه خانه های فاضلاب کشــور 
انجام نمی شود برای آنکه کیفیت پساب به گونه ای باشد که بتوان از آن برای 
محصولات خام خوری به ویژه صیفی جات اســتفاده کرد، باید درجه )گرید( 

»اِی« )A( داشته باشد.
وی اضافه کرد: درجه پساب تصفیه خانه جنوب اصفهان »دی«)D( است و 

قابلیت استفاده برای آبیاری محصولات مثمر را ندارد.
ملاحسینی خاطرنشان کرد: این موضوع که پساب خروجی از تصفیه خانه ها 

قابلیت استفاده برای کشــت محصولات مثمر به ویژه تولیدات خام خوری را 
ندارد به طور رسمی اعلام شده و اگر چنین اتفاقی رخ بدهد، غیرقانونی است.

به گزارش »ایرنا«، کیفیت آب های نامتعارف یا پساب حاصل از تصفیه های 
فیزیکی، شیمیایی و بیولوژیکی انجام شده در تصفیه خانه ها بر اساس میزان 
استانداردِ شاخص هایی چون میزان اکسیژن محلول و میکروبی )کلیفرم های 
مدفوعی و غیرمدفوعی( تعیین و ســطح بندی می شــود؛ در این رتبه بندی 
کیفیت، درجه »دی«)D( بیانگر شاخص اســتاندارد برای رهاسازی پساب 
به آب های سطحی است و قابلیت اســتفاده برای آبیاری محصولات مثمر 
کشــاورزی را ندارد و بالاترین درجه یعنی »اِی«)A( پسابی با درجه کیفیت 

بالاتر است که در تصفیه های تکمیلی حاصل می شود.
خشکی رودخانه زاینده رود و نبود منبع کافی برای تغذیه آب های زیرزمینی 
موجب افت سطح آب های زیرزمینی و خشکی برخی چاه ها در اصفهان به ویژه 
در مناطق شــرقی آن شده است و به گفته کارشناســان منابع آب زیرزمینی، 
جریان پســاب در این رودخانه در مناطقی مانند اشکاوند در شرق اصفهان، 
موجب نفوذ آن به چاه ها می شود و اســتفاده از آب این چاه ها برای آبیاری 
صیفی جات می تواند تهدید علیه بهداشت عمومی باشد و باید توسط نهادهای 

مربوطه بررسی و نظارت شود.

یک محقق کشاورزی: 

درجه پساب تصفیه خانه جنوب اصفهان، قابلیت استفاده برای آبیاری محصولات مثمر را ندارد

خبر روز

مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان:

تصرف اراضی ملی اصفهان 6۲ درصد کاهش یافت 

مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان از کاهش 6۲ درصدی جرائم ناشی از تصرف اراضی ملی استان 
در نیمه نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد.

به گزارش »ایرنا« پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی از استان اصفهان به نقل از علیرضا قاری قرآن 
افزود: این میزان شــامل ۲۰ درصد کاهش در تعداد وقوع تصرف و اجــرای احکام قضایی قطعی و 

۴۲درصد کاهش در تعداد وقوع منجر به رفع تصرفات فوری است.
وی اضافه کرد: تعداد احکام قضایی قطعی اجرا شده در این مدت برای رفع تصرف اراضی ملی استان 

۱۰ فقره بود و بر اثر آن ۱۲.۳ هکتار از اراضی ملی به بیت المال بازگردانده شد.
وی اضافه کرد: این در حالی است که تعداد احکام قطعی اجرا شــده در مدت مشابه سال گذشته، 

۱۲فقره معادل 6.۸ هکتار بود.
مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان گفت: امسال ۲۵ فقره تعرض و تصرف اراضی ملی و دولتی 
استان با رفع تصرف فوری مواجه و به موجب آن ۱۰.۷ هکتار از اراضی ملی از چنگ متصرفان خارج و 

به بیت المال بازگردانده شد. 
وی بیان کرد: در نیمه نخست سال گذشته ۴۳ فقره تعرض به اراضی ملی استان در سطحی معادل 

۱۵۳ هکتار، رفع تصرف فوری شده بود.
قاری قرآن افزود: یگان حفاظت اراضــی اصفهان در چهارچوب وظایف ذاتــی و قانونی خود ضمن 
هدفگذاری، برنامه ریزی و هدایت صحیح عملیاتی با بکارگیری امکانات موجود، در راستای حفاظت 
از اراضی ملی و دولتی تحویلی در محدوده و حریم شهرهای اســتان، اقدامات مؤثری در ۲ بخش 

پیشگیری و پیگیری در باره تعرض و تصرف در اراضی ملی انجام داده است.
وی ادامه داد: با دقت، هوشیاری و تلاش مجموعه فرماندهی یگان حفاظت اراضی استان، اقدامات 
پیشگیرانه مؤثر در طول شبانه روز به ویژه ایام تعطیلات، در جهت جلوگیری از تعرض به اراضی ملی در 

سطح استان اصفهان انجام شد.
مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان اظهار کرد: اجرای طرح های تشدید حفاظت از اراضی ملی و 
دولتی و همچنین پشتیبانی خوب مجموعه قضایی و انتظامی استان موجب امنیت پایدار در راستای 
حفظ بیت المال در این حوزه شده است. وی با هشدار به کسانی که به صورت غیرمجاز اقدام به احداث 
بنا در اراضی ملی می کنند، گفت: این اداره کل با آمادگی کامل از اراضی ملی حفاظت و حراســت و با 
هرگونه دخل و تصرف در این اراضی و زمین خواری بصورت قاطع و بدون هیچ اغماضی برخورد می کند.

به گزارش »ایرنا«، نگاهی به وضعیت اســتان اصفهان از حیث عرصه های طبیعی حاکی اســت که 
 این خطه با ۲۸ شهرســتان، مســاحتی معادل ۱۰.۷ میلیون هکتار دارد که بیــش از ۹۰ درصد از آن 
معادل ۹.۸ میلیون هکتــار را عرصه های طبیعــی و ملی و از ایــن میزان حــدود ۴۰۳ هزار هکتار 
جنگل)معادل چهار درصد(، 6 میلیون هکتار مرتع )معادل 6۴ درصد( و ســه میلیون هکتار بیابان 

)معادل ۳۲ درصد( دربرگرفته است.

اخبار

با مسئولان

حجت ا... فرزانی، کارشناس پولی و بانکی در گفت وگو با »ایمنا« اظهار کرد: خرید و فروش تسهیلات موضوعی است که در قرض الحسنه ها شاهد آن هستیم 
که افراد در شبکه مجازی امتیاز ایجاد شده برای سپرده های خود را به معرض فروش می گذارند البته این وام ها، تنها قابل واگذاری به خویشاوندان درجه یک 
و دو افراد هستند. وی درباره روند نقل و انتقال تسهیلات بانکی افزود: برخی افراد با حساب قرض الحســنه خود نزد یک مؤسسه مالی یا بانک کار می کنند 
و پس از ایجاد یک میانگین گردش حساب از امتیاز استفاده تسهیلات برخوردار می شــوند که در صورتی که نیاز به دریافت این وام نداشته باشند می توانند 
آن را به اقوام درجه یک و ۲ خود منتقل کنند که این واگذاری به تعداد محدود مرسوم بوده است. کارشــناس امور بانکی، نقل و انتقال امتیاز این تسهیلات را 
باعث ایجاد بازاری دانست که مورد تأیید بانک مرکزی نیســت و گفت: تنگناهای اعتباری بانک ها و مشکلات پرداخت وام باعث شده ارقامی که برای نقل و 
انتقال امتیاز مطرح می شود، در عمل بهای تسهیلات قرض الحسنه را برای شخص دریافت کننده بسیار باشد که با توجه به شرایط تورمی، ارقام تعجب آوری 
در این زمینه مطرح می شود. فرزانی با اشــاره به اینکه بانک مرکزی تاکنون روی این عملیات صحه نگذاشته است، خاطرنشان کرد: در صورتی که مقام ناظر 
یا بانک مرکزی به طور رسمی به این حوزه ورود و این موضوع را غیرقانونی اعلام کند مشــکلات کنونی برطرف خواهد شد زیرا فضایی که اکنون برای خرید و 

فروش تسهیلات ایجاد شده مناسب نیست.

معامله تسهیلات قرض الحسنه با ارقام شگفت آور
 عضو کمیسیون انرژی مجلس:

بزرگ ترین مشکل 
در افزایش تولید نفت 

سرمایه گذاری است
عضو کمیسیون انرژی مجلس درباره مشکلات 
تولید نفت و گمانه زنی ها درباره کاهش تولید در 
کشور گفت: بزرگ ترین مشکل ما در افزایش 
تولید نفت سرمایه گذاری اســت که باید هم 
در بخش نگهــداری چاه ها انجام شــود هم 
بازیافت. چــون الان ضریب بازیافــت ما از 
 چاه ها عدد قابــل قبول و چیزی کــه در دنیا 

مرسوم است، نیست. 
فرهاد شــهرکی در گفت وگو با »تجارت نیوز« 
اظهــار کــرد: الان می بینیــم که کشــورهای 
پیشرویی مانند کانادا می توانند درصد بالایی 
از ذخایر نفــت چاه ها را اســتخراج کنند. اما 
ما به دلایل مختلفی در شــرایط تحریم های 
ظالمانه ای کــه قرار داریــم از تکنولوژی های 
پیشــرفته ای که بتوانیم درصــد قابل توجهی 
نفت را از چاه های خودمان اســتخراج کنیم، 
محروم هستیم. وی با تأکید بر اینکه در بخش 
اکتشافات نیاز به ســرمایه گذاری های عظیم 
بین المللی وجود دارد، افــزود: تمهیداتی در 
نظر گرفته شده که بخش خصوصی داخلی با 
کمک های بین المللی و به صورت غیرمستقیم 
در این بخش ها سرمایه گذاری کنند. شهرکی 
با اشــاره به تمهیدات در نظر گرفته شده برای 
سرمایه گذاری این اقدامات را کافی نمی داند 
و می گوید: یک عقب افتادگی تاریخی در این 
زمینــه داریم که موجب شــده نتوانیم میزان 
ظرفیتی را که لازم اســت از چاه ها بهره برداری 
کنیم. در ادامه هم امکان تبدیل به فرآورده ها 
)با کمک واحدهای میانی( یا بحث فروش آنها 

با مشکل روبه رو می شود. 
عضو کمیسیون انرژی مجلس عنوان کرد: اگر 
بخواهم یک عدد تخمینی بگویم چیزی حدود 
۲۰۰ میلیارد دلار نیاز به سرمایه گذاری در بخش 
نفت کشور داریم و این عدد باید برای چند سال 
متوالی هم اختصاص یابد تا بتوانیم هم میزان 
تولید خود را در یک عدد قابل قبول حفظ کنیم 
و هم اینکه بتوانیم از ایــن ثروت ملی به نحو 

احسن استفاده کنیم.

رئیس اداره نگهداری راه  روستایی استان اصفهان 
از ارتقــای کیفی ســطح رویه یکصــد کیلومتر از 
راه های روستایی استان با اجرای روکش آسفالت 
حفاظتی در نیمه نخست ســال جاری خبر داد. 
علی ســرکانی افزود: در چارچــوب قراردادهای 
نگهداری راه های روستایی این اداره کل تا پایان 
شهریور ســال جاری، با هدف ارتقای کیفی رویه 
راه های روســتایی، ۸۵ کیلومتر روکش آسفالت 
حفاظتی »اسلاری ســیل« و ۱۵ کیلومتر روکش 
آســفالت حفاظتی »چیپ  ســیل« اجرا شــد. 
وی ادامــه داد: ۱۸.6 کیلومتر روکش آســفالت 
حفاظتی »اسلاری ســیل« در شهرستان خور و 
بیابانک در محورهای خور - مصر، اُردیب - آبگرم، 

عروسان- خُنج، خور- مهرجان، خور - جعفرآباد 
و ۱۵ کیلومتر روکش آســفالت حفاظتی »چیپ  
ســیل« به اجرا درآمــد. رئیــس اداره نگهداری 
راه  روســتایی اســتان اصفهان اظهار کرد: در این 
مــدت عملیات۲۰کیلومتــر روکــش آســفالت 
حفاظتی اســلاری ســیل نیز در محورهای قلعه 
گوشــه - بادرود، جنبه - ومکان و ماست بندی 
در شهرســتان اردســتان نیز انجام شده است. 
وی اضافــه کــرد: ۱۰ کیلومتر روکش آســفالت 

حفاظتی اســلاری ســیل در محور خسروآباد- 
سعیدآباد و همچنین محور قاســم آباد- وزوان 
در حوزه شهرســتان شاهین شــهر و میمه هم به 
اجرا درآمد. سرکانی خاطرنشان کرد:۱۰ کیلومتر 
روکش آســفالت در شهرســتان خوانسار محور 
رحمت آباد - دماب، ۱۵ کیلومتر روکش آسفالت 
در شهرســتان نجف آباد محور دماب-خونداب، 
۹ کیلومتر روکش آســفالت حفاظتی چیپ  سیل 
در شهرســتان چادگان محور چادگان-مشــهد 

کاوه اجرا شــد. وی خاطرنشــان کرد: عملیات 
نگهداری راه های روســتایی توسط اداره های راه 
و شهرسازی در شهرستان های استان نیز در ۱۸۰ 
کیلومتر لکه گیری طولی و ۳۰ هزار و ۳۰۰ مترمربع 
لکه گیــری مقطعــی، ۱۳۰۰تُن پر کــردن چاله، 
۲۲کیلومتر لایروبی و اصــلاح کانال هدایت آب، 
۱۳ کیلومتر اصلاح شیب شیروانی، ۳۳۰ کیلومتر 
تیغ زنی و تســطیح جاده های شنی، ۱۵۰کیلومتر 
شانه ســازی، هفــت کیلومتر ریزش بــرداری و 

۳6کیلومتر بهسازی مسیر انجام شده است.
استان اصفهان با وسعت ۱۰۷ هزار کیلومتر مربع 
انواع شــبکه های بزرگراهی، آزادراهی، اتوبانی و 

روستایی کشور را در خود جای داده است.

دوشنبه  ۱6 مهر ۱۴03 / 3 ربیع الثانی  ۱۴۴6 / ۷ اکتبر  ۲0۲۴ / شماره ۴۱۹3
اقتصاد

 در نیمه نخست امسال

کیفیت ۱00 کیلومتر از  راه های روستایی اصفهان ارتقا یافت
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لباس های محلی رایج بین اقوام ایرانی، سرشار از شور زندگی، اصالت، رنگ و هنر 
ایرانی است، در حال حاضر برخی اقوام اصیل در ایران همچنان از لباس های محلی 
استفاده می کنند؛ لباس های محلی، تجلی فرهنگ، هنر و اعتقادات یک قوم است.

به گزارش »ایمنا«، لباس های مردم ایران، همچون بســیاری از دیگر نقاط دنیا با 
تأثیر از آب وهوای محل زندگی، اعتقادات مذهبی و باورهای فرهنگی شکل گرفت 
و در طول زمان، گاهی دستخوش تغییر شد؛ مهم ترین ویژگی مشترک لباس اقوام 
ایرانی به خصوص لباس بانوان ایرانی در گذشته، تنوع رنگی زیاد بود زیرا آنها معتقد 
بودند که رنگ لباس، باید نشاط روحی ایجاد کند؛ بنابراین، لباس سنتی زنانه در میان 
اقوام مختلف این سرزمین، جشنواره ای از رنگ های مختلف را به نمایش می گذارد.

به طور معمول لباس هــا را با انواع دوخت های تزیینی، ســنگ و مهره و ســکه و 
سوزن دوزی های ابریشمی زینت می دادند تا چشم نواز جلوه کند؛ علاوه بر زیبایی، 
کاربردی بودن این لباس ها نیز همواره مدنظر قرار می گرفت و حتی زنان عشایر با 
وجود لباس های بلند و گشاد و چندلایه، به سادگی می توانستند کارهای روزمره خود 

را انجام دهند که در ادامه به معرفی تعدادی از لباس های اقوام ایرانی می پردازیم.

لباسزنانآذری،پوششیکهرنگهادرآنحرفاولرامیزنند
رنگ و نوع پارچه های مصرفی در دوخت لباس آذری، با ســن و سال افراد نسبت 
مستقیم دارد؛ به طوری که زنان ســالمند اغلب از پارچه هایی با طرح و رنگ ساده 
ملایم و تزیینات کم استفاده می کنند؛ در مقابل، لباس دختران و زنان جوان آذری، 
تنوع دلپذیری از رنگ های شاد و نقش های زیبا دارد و به طور معمول، زیورآلات و 
تزیینات بیشتری در آن به کار می رود. برک، چارقد، یایلیق، کوینک، جبکن، آرکالیک 

یا آرخالیخ، اجزای اصلی لباس زنان آذری را تشکیل می دهد.
»برک« نام کلاهی است که به شکل ساده یا همراه با پولک های رنگی و سکه های 
تزیینی بر سر زنان دیده می شود. این کلاه ها را به همراه جلیقه های مزین به سکه، 
اغلب در میان خانواده های بزرگان و ثروتمندان اســتفاده می کنند؛ در گذشته کلاه 
دیگری نیز تحــت عنوان »تــاس کلاه« در ایل های آذربایجانی وجود داشــت که 
 اکنون به ندرت مورد استفاده قرار می گیرد و دورتادور این کلاه را با ریشه های رنگی 

تزیین می کردند.
»چارقد« پارچه ای مربعی شکل از جنس نخ یا ابریشم است که به صورت مورب آن 
را تا می زنند و روی سر می اندازند؛ به طور معمول پارچه هایی با رنگ روشن را برای 
چارقد انتخاب می کنند و گل های بزرگی نیز نقش و نگار زیبای آن را تشکیل می دهد؛ 
در واقع، چارقد همان روسری اســت که بعضی از زنان آذری، صورت خود را نیز در 

قسمت چانه با آن می پوشانند.
»یایلیق« ســربندی را گویند که زنان مســن برای نگه داشــتن چارقد بر پیشانی 
می بندند؛ پارچه یایلیق به طور معمول حاشیه قرمز دارد و وسط آن مشکی رنگ است؛ 
»کوینک« رویه لباس محسوب می شود که هیچ دوختی ندارد و آن را به صورت باز 
روی شانه می اندازند. کوینک به طور معمول از جنس ابریشم است و با آستین های 

گشاد و فاقد یقه دوخته می شود.
»جبکن« لباســی را گویند که روی کوینک می پوشــند و جنس ابریشمی دارد که 
مهم ترین مشــخصه آن در گذشته، آستین های بســیار بلند با اشکال متفاوت در 
قسمت انتها بود که از قسمت شانه تا پایین، خود را به اصطلاح می انداخت و کل بدن 
را می پوشاند؛ »آرکالیک« یا آرخالیخ نیز لباس آستین بلند و گشادی است که آن 

را از جنس مخمل می دوزند و به طور معمول رنگ زرشکی سیر و طرحی از گل های 
مختلف دارد؛ آستین های این لباس، تا قســمت آرنج تنگ و در قسمت انتهایی با 

کمک پلیسه گشاد می شود.
پاپوش های زنانه نیز مدل های مختلفی دارد و جوراب، گالش )کفش بدون پاشنه(، 
چاروق، قوندارا )نوعی کفش چرمی(، قیرمیزی باشماق )پاپوشی همچون دمپایی( 

و تک گون )کفش جشن و عروسی( از انواع آن هستند.

لباسزنانکرد،تجلیشکوهدشتوکوهستان
لباس زنان کردی را شاید بتوان جشنواره ای از رنگ های مختلف دانست که شکوه 
کوهستان و زیبایی دشــت را همزمان به نمایش می گذارد؛ این پوشش در دو نوع 
روزمره و مجلســی طراحی و با پارچه هایی از جنس حریر، تور، مخمل و ســاتن 
دوخته می شود. لباس را با تزییناتی چون ملیله دوزی، منجوق دوزی، پولک دوزی، 
ســرمه دوزی و ســنگ دوزی آراســته می کنند و طراحی پارچه های آن نیز بسیار 

چشم نواز است.
پوشش ســنتی زنان کرد، اغلب ۱۱ جزو مختلف دارد و کفش، شلوار، زیرپیراهن، 
پیراهن، جلیقه، قبا، نیم تنه یا یل، دستمال سه گوش زینتی، عمامه، روسری یا گاهی 
سربند، ماهیت کلی آن را تشکیل می دهد؛ »جافی«، شلوار کردی زنانه است که مانند 
نوع مردانه آن، در قسمت بالا گشاد است و در مچ پا تنگ می شود که برای دوخت این 
شلوار، به طور معمول از پارچه های نرم و سبک استفاده می کنند؛ اما نوع روزمره آن 
با رسمی تفاوت دارد و جافی رسمی را به طور معمول از پارچه های گران بها می دوزند؛ 
این شلوار در برخی از مناطق کردنشــین به »درپه« مشهور است و تفاوت اندکی در 
قسمت مچ پا با جافی دارد؛ اما شلوار زنان کرد کرمانج )در شمال خراسان(، به شکل 

دیگری )تنگ تر از جافی( طراحی شده و به ساق پا می چسبد.
همچنین، »کراس« پیراهنی بلند و گشــاد و یقه گرد را گویند که آستین های بلند و 
دوختی ساده دارد و روی آن، چندین تکه لباس دیگر می پوشند؛ این لباس کاملًا 
آزاد است و در قسمت پایین تنه نیز به طور کامل گشاد می شود. برای دوخت کراس، 

اغلب به سراغ پارچه های نفیس و گران بها می روند.
»کلنجه« یا ســوخمه، نیم تنه ای است به شــکل جلیقه که روی پیراهن بلند آن را 
می پوشند؛ کلنجه را از پارچه زری بافت یا مخمل تهیه می کنند و با انواع دوخت های 
تزیینی، ظاهر زیباتری به آن می بخشند؛ در گذشته وسایل و نوع تزیین این جلیقه، 

میزان تمول خانواده را نشان می داد.
نیم تنه آستین دار مخملی که زنان کرد در زمستان روی سوخمه و کراس می پوشند را 
»سلته« می نامند؛ »کوا« قبای بلند و جلوباز مخملی است که چاک های بلند دارد و 

بانوان کرد به عنوان رویه از آن استفاده می کنند.
»شال« یا پشت تند را زنان روی پیراهن بلند خود و در ناحیه کمر می بندند؛ این شال 

از پارچه های گلدار و زیبا و به صورت نواری یا مربع شــکل تهیه می شود و رنگ های 
متنوعی دارد که طول شال را تا 8 متر و عرض آن را تا ۴۰ سانتی متر تخمین می زنند؛ 
برخلاف مردان، زنان شال را به صورت آزاد دور کمر می بندند تا انتهای دامن بلندشان، 

از مچ پا پایین تر نرود و مزاحمتی برای راه رفتن نداشته باشند.
»گلونی« و در تلفظ دقیق تر، »گلوه نی« سربند یا روسری با نقش های مخصوص 
اســت که بانوان کرد در موقعیت های رســمی و مراسم جشــن یا عزاداری بر سر 
می بندند؛ این پوشــش به طور معمول در میان کردهای جنوبی و ســورانی کاربرد 
دارد. »لچک« نیز به روسری نازک و مثلثی شکلی اطلاق می شود که با سنجاق به 
کلاه وصل می کنند و سه گوشه آن، روی پشت و شانه ها می افتد؛ سه گوش زینتی 
یا »ده سمال« نیز پارچه نازک و پولک دوزی شده ای است که به جای روسری، در 

مراسم عروسی به سر دارند.
»کلاو« یا کلاه از دیگر اجزای اصلی لباس زنانه کردی به حساب می آید که در واقع، 
سرپوشی متشــکل از کلاه و سربند )سروین( اســت و در دو مدل »کلاوفس« و 
»کلاوزر« وجود دارد؛ این کلاه به شکل استوانه ای کوتاه و پولک دوزی شده به نظر 
می آید؛ روسری یا دستار بلندی تحت عنوان »کلکه« را نیز جایگزین کلاه می کنند که 

این دستار، دور سر پیچیده می شود و دنباله آن روی شانه می افتد.

لباسزنانلر،میراثدارفرهنگوتاریخاینقوم
زنان مسن تر از پارچه هایی به رنگ تیره با طرح های ساده و سربندی سیاه و سفید 
استفاده می کنند و زنان جوان، لباس های شاد و رنگارنگ به تن دارند؛ سرپوش، 

تن پوش، بالاپوش و پاپوش، اجزای اصلی این لباس محلی را تشکیل می دهند.
»سرون« یا سربند در واقع، همان چارقدی است که زنان لر به سر می بندند؛ به طوری 
که تنها قسمتی از موهای سر را پوشانده و گیسوان از کنار گوش ها روی شانه آویزان 
می شود؛ قسمت جلوی سرون را در گذشته با مهره های نفیس و زیبا و قطعه هایی از 
طلا و نقره تزیین می کردند که امروزه این سنگ های تزیینی گران قیمت با زیورآلات 
بدلی جایگزین شده است؛ زنان لر در مراسم شادی و عروسی از سرون های رنگی و 
در ایام سوگواری، از سرون سیاه استفاده می کنند که گاه بلندای این سربند تا پشت 

زانو نیز می رسد.
»گل وَنی« سربند اصیل دیگری است که به روسری شباهت دارد و قدمت آن را 3۰۰۰ 
سال تخمین می زنند؛ این نوع سربند زیبا را که به نوعی نماد قوم لر شناخته می شود، 
به طور معمول در مراسم شادی بر سر زنان می بینید و مردان قدیم نیز در زمان مهمانی 
و جنگ، گلونی را دور کلاه لری )شو کلاه( می پیچیدند؛ این روسری از جنس ابریشم 

بافته می شود و با نقش های سنتی آن را تزیین می کنند.
رنگ گلونی را بر اساس سن و سال افراد تعیین می کنند؛ از این جهت، پارچه هایی 
به رنگ تیره با طرح های ساده و سربندی سیاه و سفید را به طور معمول بر سر زنان 

مسن خواهید دید؛ این نوع پوشش به عنوان یکی از میراث های قوم لر در سال ۱3۹۷ 
خورشیدی به ثبت ملی رسید و روز ۲۶ اردیبهشت را نیز به عنوان »روز روسری لری« 

در تقویم نام گذاری کرده اند.
»تَرَه« یا »ساوه« نوع سوم روسری لری به شــمار می آید که بانوان لر در روزهای 
معمولی آن را به سر می بندند و زمان جشن و ســرور این چارقد را با گلونی تزیین 
می کنند؛ »کت« نیز چارقدی ســاده و بزرگ با حاشیه های رنگی و ریشه دار است 

که جنس حریر یا ابریشم دارد و سکه های تزیینی، زیبایی آن را مضاعف می کنند.
»عرقچن« نیز از انواع ســربند لری و در واقع، کلاهی از جنس مخمل و تکه پارچه 
محسوب می شود؛ این کلاه را زنان لر روی سرون می گذارند تا از روی سر لیز نخورد 

و از لحاظ زیبایی ظاهری نیز پوشش آنان را تکمیل کند.
»کراس« یا »جومه« تن پوش اصلی زنان و پیراهنی بلند و ســاده را می گویند که 
یقه ای گرد و آستینی گشــاد دارد؛ برش یا چاک هایی در بالاتنه و کناره های لباس 
وجود دارد که حرکت را برای فرد راحت می کند و دامن این پیراهن نیز با کمک برش، 
گشادتر می ایستد؛ مرغکی لوزی شکل به نام »سیچه« را نیز برای آسودگی بیشتر، در 
قسمت زیر بغل لباس اضافه می کنند؛ مخمل کرپ، شال، زرین، ساتن و گلدار، انواع 
پارچه هایی است که برای دوختن کراس و بنا بر مناسبتی که لباس مورد استفاده قرار 
می گیرد، به سراغ آن می روند؛ بال کل، یال، کلنجه، جلیقه و کوقلنجا را نیز به عنوان 

رویه کراس می پوشند.
»بال کل« که در برخی مناطق لرستان به »ســرداری« شهرت دارد، نوعی بالاپوش 
سنتی به حساب می آید؛ به آستین در زبان لری »بال« گفته می شود و »کل« معنای 
کوتاه را می دهد؛ ازاین رو، بال کل لباسی آستین کوتاه است؛ قد این لباس تا سر زانو 
می رسد و جنس آن را به طور معمول از مخمل در نظر می گیرند و قسمت آستین را با 

»کرمک دوزی« تزیین می کنند.
»یال« و »کت« دو پوشش دیگر برای بالاتنه و به صورت کتی کوتاه است؛ نیم تنه ای 
که برخلاف جلیقه، جلوی آن با دکمه بسته می شود، کت نام دارد. یال را نیز از پارچه 
مخمل می دوزند و چون دیگر لباس های زنان لر، افراد مســن از یال مشــکی یا 

سورمه ای و زنان جوان از یال قرمز در پوشش خود استفاده می کنند.
»آژیه« یا »آجیده«، پاپوش زنان و در واقع گیوه ای است که بافت روی آن توسط خود 
زنان انجام می گیرد؛ گیوه زنان لر، طرح های بیشتری به نسبت گیوه های مردانه دارد؛ 

جنس الیاف آن از پشم است و زیره آن را از چرم در نظر می گیرند.

لباسزنانبلوچ،یکیازنمادهایاصلیپوششاصیلایرانی
لباس های زیبا و رنگارنگ زنان بلوچ با پشــتوانه عظیم تاریخــی به عنوان یکی از 
نمادهای اصلی پوشــش اصیل ایرانی شناخته می شــود. برش این لباس ساده 
است؛ اما بخش هایی مانند سرآستین ها، جلوی لباس و سر شلوارها را با طرح های 
روستایی و بومی، سوزن دوزی و تزیین کرده اند؛ تنوع رنگی در لباس زنان بلوچ از 

جمله ویژگی های جذاب پوشش آن ها به شمار می آید.
اکثر نقاط ایران، زنان مسن بلوچ از رنگ های تیره و زنان جوان از پارچه های رنگارنگ 
و شاد در پوشش خود استفاده می کنند؛ وجود جیب در لباس، از عجیب ترین و قابل 
تأمل ترین نکته در پوشش بانوان بلوچ است؛ جیب را به عنوان نمادی برای شجاعت 
و دلاوری این زنان معرفی می کنند؛ پاجامک، تکو )چارقد( و ســریگ )روسری( 

بخشی از اجزای لباس بلوچی زنانه را تشکیل می دهد.

مناره گلپایگان که قدمت آن به دوران سلجوقی می رســد، از نوع مناره های میل 
راهنماســت که با ۱8 متر ارتفاع بر بالای تپه ای بنا شــده و در زمان های گذشته، 
هنگام شــب ها و نیز روزهای مه آلود بر بالای آن آتش می افروختند تا کاروان ها 

بتوانند مسیر ورودی به شهر را یافته و دچار سرگردانی و بیراهه نشوند.
کارشناس میراث فرهنگی درخصوص مشخصات این مناره در گفت وگو با »ایرنا«، 
اظهار کرد: این مناره که به نام فانوس صحرا یا فانوس جاده ابریشــم نیز مشهور 
است، بر روی یک پایه هشت ضلعی اســتوار شده و دارای دو درب ورودی در دو 

ضلع شمالی و جنوبی است.
میثم فراســت گفت: این درها به ۲ پلکان ۶۴ پله ای راه دارد، به طوری که هیچ 
گونه ارتباطی بین این ۲ قسمت به چشم نمی خورد. طرز قرارگرفتن پلکان های 
دوگانه به شیوه مارپیچی و به صورت موازی است که با احتساب ارتفاع و فاصله 
آن، متناسب برای صعود یک فرد با قامت متوسط است. وی افزود: به نظر می رسد 
در زمان قدیم از یکی آنها برای بالا رفتن و از دیگری برای پایین آمدن اســتفاده 
می شده است. فراست در ادامه بیان کرد: هر یک از اضلاع پایه مناره دارای تزیینات 
آجری زیبا و طاق نمایی بلند است و نیم ستون هایی در مرز هر یک از اضلاع با آجر 
تراشیده شده است. در بالای درب ورودی نیز طاقی با اشکال آجری تراش خورده 
به چشم می خورد و در اِنتهای پایه کتیبه ای آجری نوشته ای به خط کوفی شامل 

آیه ۵3 سوره زمر است ، حکاکی شده است.
کارشناس میراث فرهنگی درخصوص دیگر مشخصات این مناره گفت: از بالای 
پایه چند ضلعی، منــاره به صورت مدور ادامه پیدا می کنــد و بدنه آن با تزیینات 
آجرکاری ساده ای با نقوش هندسی آراسته شده است. در انتهای مناره نیز چندین 

پنجره تعبیه شــده و کلافی چوبی دور تا دور آن به چشم می خورد. فراست ادامه 
داد: با توجه به بررسی های ظاهری انجام شده و نظرخواهی از کارشناسان مربوط، 
احتمال داده می شود برای ساخت مناره ابتدا چاهی به قطر ساروج میانی در خاک 
بکر و سفت تپه ایجاد شده و سپس از کف چاه شروع به ساختن ستون ساروجی 
شده است، پایه هایی هم در اطراف این ســتون ساروجی ایجاد شده که از چهار 
جانب ســتون را حمایت می کند. این پایه ها احتمالًا به صورت نیم هلال و شکل 

کلی شبیه یک میخ با چهار پره محافظ در اطراف آن هستند.
وی گفت: تنها عاملی که می تواند به مناره آسیب بزند، اشباع شدن خاک اطراف 
مناره از آب است که باعث شُل شدن ریشه میخی شــکل آن می شود، که طراح 
باهوش برای پیشــگیری از این موضوع آن را بر روی یک تپه بنا کرده است. در 
 غیر این صورت مناره در طول سال های طولانی گذشــته با وجود زمین لرزه ها و 
طوفان هایی که در گلپایگان اتفاق افتاده، حداقل دچار یک ترک می شد؛ ولی این 

سازه در مقابل لرزش های مختلف مقاوم بوده است.
این کارشناس میراث فرهنگی درباره تغییراتی که در این بنا در گذر زمان ایجاد شده 
است بیان کرد: با توجه به نظر خواهی و پژوهش از کارشناسان مربوطه و بررسی 
معماری و ساخت بناهای دوره های ســلجوقی و صفویه، احتمال داده می شود 
قسمت تاج و انتهای مناره در دوره سلجوقی، به عنوان جایگاهی برای دیدبانی و 
راهنما استفاده می شده و در دوران صفوی پنجره و جایگاه مربوطه مسدود شده 

و با کاشیکاری های زیبا پوشانده شده باشد. 
 به گزارش »ایرنــا«، مناره گلپایــگان در تاریخ ۲8 خرداد ۱3۱۵، با شــماره ۲۵۰ 

جزو آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.

منارهگلپایگان،یادگاردورانسلجوقی

دوشنبه۱۶مهر۳/۱۴۰۳ربیعالثانی۷/۱۴۴۶اکتبر۲۰۲۴/شماره۴۱۹۳

مفاد آراء
7/117 آگهي موضوع ماده 3 قانون وماده 13 آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي 

واراضي وساختمانهاي فاقد سند رسمي 
- برابر راي شــماره  140360302007004387 هيات  دوم موضوع قانــون تعيين تکليف 
وضعيت ثبتي اراضي وساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک 
فلاورجان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي  آقای رســول کریمی بابا احمدی فرزند 
درویش به شماره شناسنامه 1433 در یک باب خانه قدیمی به مساحت 114/59 متر مربع 
پلاک 19   اصلی واقع در کليشاد  خریداری از مالک رسمی آقای حيدر رحيمی کليشادی 

فرزند حسن محرزگردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهي ميشود در صورتي که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ 
انتشار اولين آگهي به مدت دوماه اعتراض خود رابه این اداره تسليم وپس از اخذ رسيد ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تســليم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند. 
بدیهي اســت در صورت انقضاي مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند 

مالکيت صادر خواهد شد . 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/01                     

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/07/16     
م الف: 1790985  مظاهر عباسي قلعه شاهي رئيس ثبت اسناد و املاک فلاورجان

مفاد آراء
7/118 آگهي موضوع ماده 3 قانــون و ماده 13 آیين نامه اجرایــي قانون تعيين تکليف 

وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر آراء صادره هيئت موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي 
فاقد سند رسمي مســتقر در واحد ثبتي شهرســتان لنجان تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضي ذیل محرز گردیده است. لذا مشخصات متقاضي واملاک مورد تقاضا به شرح زیر 
به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز در روزنامه هاي تعيين شده توسط اداره 
فرهنگ و ارشاد اسلامي لنجان آگهي ميشود در صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکيت متقاضي اعتراضي داشته باشــند، مي توانند از تاریخ انتشار اولين آگهي به مدت 
2 ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک لنجان تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مرجع قضایي تقدیم نمایند. 
بدیهي اســت در صورت انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض، طبق مقررات سند 

مالکيت صادر خواهد شد. 
1- راي شماره 140360302015000310 مورخ 1403/05/10 آقای حسن شهریاری 
کله مسيحی فرزند محمود  نسبت به یک و نيم دانگ مشاع از  شش دانگ یکباب خانه  به 
مساحت 264/85  متر مربع مفروز از پلاک  107- اصلي واقع در زرین شهر بخش 9 ثبت 

اصفهان مع الواسطه خریداري شده از مالک رسمی ابوالفتح قهرمان 
2- راي شماره 140360302015000311 مورخ 1403/05/10 آقای حسين شهریاری 
کله مسيحی فرزند محمود  نسبت به یک و نيم دانگ مشاع از  شش دانگ یکباب خانه  به 
مساحت 264/85  متر مربع مفروز از پلاک  107- اصلي واقع در زرین شهر بخش 9 ثبت 

اصفهان مع الواسطه خریداري شده از مالک رسمی ابوالفتح قهرمان 
3- راي شماره 140360302015000312 مورخ 1403/05/10 آقای محمود شهریاری 
کله مسيحی فرزند احمد  نسبت به سه دانگ مشاع از  شش دانگ یکباب خانه  به مساحت 
 264/85  متر مربع مفروز از پلاک  107- اصلي واقع در زرین شهر بخش 9 ثبت اصفهان 

مع الواسطه خریداري شده از مالک رسمی ابوالفتح قهرمان 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/01                       

 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/07/16
م الف: 1789776   مصطفي شمسي- رئيس اداره ثبت اسناد و املاک لنجان

مفاد آراء
7/119 هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 

و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 14036030201800973 مورخ 1403/04/24 هيأت اول/دوم موضوع 
قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی  اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک دولت آباد برخوار تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم فاطمه 
معينی  فرزند عباس بشماره شناســنامه 36 صادره از دولت آباد نسبت به شش دانگ یک 
بقطعه زمين مزروعی به مساحت 3367 مترمربع از قسمتی از  پلاک 379 اصلی واقع در 
دولت آباد برخوار جاده اصلی به طرف حبيــب آباد خریداری طی نقل وانتقالات عادی مع 
الواسطه از مالک رسمی مشاعی از آقای هيبت اله معتمدی به شماره سند 87153 مورخ 

1351/03/03  دفتر 2 اصفهان محرز گردیده است .
 لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشــار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورتی انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکيت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/01                          

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/07/16
م الف : 1791276 مهدی ذکاوتمندجزی اداره ثبت اسناد و املاک برخوار  

فقدان سند مالکیت
7/120 شماره نامه: 140385602011004083 -1403/07/14 نظر به اینکه سند مالکيت شش 
دانگ پلاک ثبتی شماره 666  فرعی از 8  اصلی واقع در بخش 3 خوانسار ذیل  ثبت 8229 
در صفحه 463 دفتر املاک جلد 39 به نام اقدس ســلطانی تحت شماره چاپی مسلسل 
160701  ثبت و صادر و تسليم گردیده است و در رهن بانک ملت قرار گرفته است سپس 
نامبرده فوت و احدی از ورثه به نام حميدرضا ســلطانی  با ارائه درخواست کتبی به شماره 
وارده 140385602011007349 به انضمام دو برگ استشــهادیه محلی که امضاء شهود آن 
ذیل شماره 140302155864000691 به گواهی دفترخانه 25 خوانسار رسيده است مدعی 
است که سند مالکيت آن به علت جابجایی مفقود گردیده است و درخواست صدور المثنای 
 سند مالکيت ملک فوق را نموده اند لذا مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی ذیل ماده 120 
آیين نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می شــود چنانچه کسی مدعی انجام معامله 
نسبت به ملک مرقوم یا وجود ســند مالکيت نزد خود می باشد از تاریخ انتشار این آگهی 
ظرف مدت ده روز اعتراض خود را کتباً ضمن ارائه اصل سند مالکيت یا سند معامله به این 
اداره تسليم و رسيد اخذ نماید تا مراتب صورتمجلس و اصل سند مالکيت به ارائه کننده سند 
مسترد گردد بدیهی است اگر ظرف مدت مقرر اعتراضی نرسيد یا در صورت اعتراض سند 
مالکيت یا سند معامله ارائه نشود اقدام به صدور سند مالکيت المثنی طبق مقررات خواهد 

شد. م الف: 1801174  اداره ثبت اسناد و املاک خوانسار 

 از لباس های سنتی زنان ایرانی بیشتر بدانیم

شکوه نجابت، میراث دار فرهنگ و تبلور زیبایی



 افتتاحیه مسابقه دانش آموزی درس هایی از قرآن
در اصفهان

سی و سومین دوره مســابقه دانش آموزی درس هایی از قرآن از روز یکشــنبه)دیروز( به میزبانی 
اصفهان آغاز شد.

مدیر مؤسسه ترویج فرهنگ قرآنی و مشاور حجت الاسلام و المسلمین استاد قرائتی گفت: مسابقه 
هفتگی دانش آموزی درس هایی از قرآن در سال تحصیلی1404-1403 از یکشنبه 15مهربه مدت 
15 هفته با حضور حدود 500 دانش آموز اصفهانی و مسئولان مربوطه در سالن ادب آموزش و پرورش 

اصفهان برگزار می شود.
محمد موحدی نژاد با تأکید بر اینکه هدف از برگزاری این مسابقه آشنایی دانش آموزان با معارف قرآنی 
با زبان شیوا و اثر گذار استاد قرائتی است، افزود: این مسابقه غروب هر پنجشنبه از شبکه یک سیما، 

روز های شنبه از شبکه قرآن و یکشنبه ها ساعت ۲0 از رادیو معارف قرآن پخش می شود.
به گفته وی همچنین فایل متنی صوتی و تصویری آن در پایگاه اینترنتی مؤسســه ترویج فرهنگی 
قرآن به نشــانی tarvijequran.ir و در کانال درس هایی از قرآن در شبکه اجتماعی سروش، ایتا و 

شاد ارائه می شود.
مدیر مؤسسه ترویج فرهنگ قرآنی ادامه داد: دانش آموزان متوسطه اول و دوم و پایه ششم ابتدایی 

از سراسر کشور برای ثبت نام و شرکت به مجری مسابقه مدرسه خود مراجعه کنند.
موحدی نژاد با بیان اینکه مسابقه درس هایی از قرآن دانش آموزی در سه مرحله مدرسه، منطقه و 
مرحله کشوری برگزار می شود، افزود: دانش آموزانی که در سطح مدرسه بیشترین حضور و بالاترین 
امتیاز را در مسابقه هفتگی کسب کنند بر اساس سهمیه یک دهم به مرحله منطقه ای و آزمون حضوری 
و کتبی راه می یابند و سپس برگزیدگان مناطق به مرحله کشــوری )قرعه کشی( که در تهران برگزار 

خواهد شد راه می یابند.
بیش از 50 درصد مدارس متوسطه و ابتدایی )پایه ششم( کشور در ۷00 منطقه آموزش و پرورش در 
بیش از 40 هزار مدرسه با حدود 3 میلیون دانش آموز زیر پوشش برنامه درس هایی از قرآن هستند.

 هرســاله به همه قبول شــدگان مســابقه لــوح تقدیــر از ســوی اداره کل قــرآن عتــرت و نماز 
وزارت آموزش پرورش داده می شود و مؤسســه ترویج فرهنگ قرآنی نیز به حدود ۲000دانش آموز 

هدایایی اعطا می شود. 
مسابقه دانش آموزی درس هایی از قرآن از سال 13۷1 با حضور 300 عضو افتخاری و زیر نظر استاد 

قرائتی در یکی از مناطق آموزش و پرورش تهران آغاز شد.

با هدف پیشگیری از پوسیدگی دندان

آغاز طرح وارنیش فلوراید در مدارس ابتدایی استان اصفهان
طرح سراسری وارنیش فلوراید)شــیارپوش كردن دندان( در مدارس ابتدایی استان اصفهان کلید 

خورد. 
به گزارش خبرگزاری صداوسیما، دکتر حســین پریوش، مسئول واحد سلامت دهان و دندان مرکز 
بهداشت استان اصفهان گفت: این طرح شامل کودکانی می شود که دندان شماره ۶ آنها سر زده باشد 
و تا یازده سالگی ادامه دارد. وی گفت: این طرح در دو مرحله مهر و اسفند در مدارس ابتدایی استان 

اصفهان به طور رایگان اجرا می شود.
دکتر علی پارسا، معاون فنی مرکز بهداشت استان اصفهان هم گفت: حدود ۷0 درصد دانش آموزان 

اصفهانی دندان پوسیده دارند.
استفاده از ماده وارنیش فلوراید باعث کاهش هزینه های دندانپزشکی خواهد شد.

 ماده وارنیــش فلورایــد مایعی طلایــی و چســبنده دارای یون های فلور اســت که بــا نفوذ روی 
قسمت مینای دندان، باعث بازسازی و اســتحکام بافت مینا و مانع پوسیدگی آن توسط اسید های 

ترشح شده باکتری ها می شود.

رئیس اداره حفاظت حیات وحش اداره کل محیط زیست استان اصفهان: توله پلنگ 
مرکز بازپروری اصفهان آماده رهاسازی در طبیعت نیست

اول آموزش، بعد رهاسازی

رئیــس اداره حفاظــت و مدیریــت حیات وحــش اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان اصفهان درباره آخرین وضعیت توله پلنگی که یکسال 
پیش به مرکز بازپروری حیات وحش کلاه قاضی منتقل شد، توضیح داد.

به گزارش خبرنگار »مهر«، توله پلنگی که یکســال پیش به صورت غیر 
مجاز از منطقه حفاظت شــده ارس سیستان شهرســتان کلات از توابع 
استان خراسان رضوی زنده گیری شده و به صورت امانی و موقت برای 
نگهداری و رسیدگی به تیمارگاه باغ وحش تحت نظارت کارشناسان حیات 
وحش مرکز این استان تحویل داده شده بود، آبان ماه سال گذشته پس از 
هماهنگی و برگزاری کمیته های تخصصی معاونت محیط زیست طبیعی 
و تنوع زیستی سازمان، در راستای حفاظت از گونه پلنگ ایرانی به سایت 
بازپروری و نگهداری حیات وحش کلاه قاضی استان اصفهان منتقل شد.

مریم امیدی، رئیــس اداره حفاظت و مدیریــت حیات وحش اداره کل 
حفاظت محیط زیست استان اصفهان در گفت وگو با خبرنگار »مهر« در 
خصوص آخرین وضعیت این توله پلنگ در مرکز بازپروری کلاه قاضی، 
اظهار کرد: پلنگ هنوز آماده رهاسازی نیست و حداقل باید یکسال دیگر در 
مرکز بازپروری نگهداری شده تا آماده رهاسازی در زیستگاه طبیعی شود.

وی خاطرنشان کرد: این پلنگ هنوز نابالغ است و آموزش های لازم به این 
حیوان داده نشده است در حالی که تمام حیواناتی که در مرکز بازپروری 
کلاه قاضی نگهداری می شوند باید از نظر نحوه شکار کردن، آشنایی با گریز 

از دشمن و … را آموزش ببینند.
رئیــس اداره حفاظــت و مدیریــت حیات وحــش اداره کل حفاظت 

 محیط زیســت اســتان اصفهان ادامه داد: روش هــای مختلفی برای 
این آموزش ها داریم؛ در زیستگاه آماده می شوند و پس از این مرحله، با 

قلاده گذاری در زیستگاه طبیعی رهاسازی خواهند شد.
امیدی با بیان اینکه تاکنون بودجه ای چه به صورت اســتانی و سازمانی، 
برای مرکز بازپروری کلاه قاضی اختصاص داده نشــده است، ابراز کرد: 
اعتباری هم که به صورت جزیی داده شده در حد رقم های چند میلیونی 
برای خورد و خــوراک حیات وحش حاضر در مرکز بوده اســت در حالی 
 که حیوانات هــر روز باید در چند نوبــت تغذیه شــوند و در دوره نوزادی، 
حیات وحش را هر روز باید با شیر مخصوص تغذیه کرد به خصوص این 
توله پلنگ که یک نوع شیر کمیاب نیاز داشــت و از زمانی که به اصفهان 
منتقل شد برای مدت ها جستجو می کردیم و در نهایت شیر مخصوص 

را از تهران تهیه کردیم.
به گزارش »مهر«، فاز نخســت مرکــز بازپروری و تیمــار حیات وحش 
استان اصفهان در محدوده سرمحیط بانی پارک ملی کلاه قاضی که خرداد 
سال 140۲ با زیربنای ۲۲0 متر مربع به بهره برداری رسید، برای نگهداری 

گونه های گوشت خوار حیات وحش احداث شده است.
در حال حاضر فازهای ۲ و 3 این مرکز نیز در حال ســاخت اســت که فاز 
 دوم برای نگهداری گونه های علف خوار و فاز سوم برای نگهداری پرندگان 
خواهد بود. پارک ملــی و پناهگاه حیات وحش کلاه قاضی با وســعت 
 بیش از 4۷ هزار هکتار در 3۶ کیلومتری جنوب شرقی شهر اصفهان و در 

مجاورت شهر جدید بهارستان واقع است.

اخبار جامعه

 رئیس پلیس فتای فراجا:

 کشف ۹۳ درصد جرائم سایبری 
در کشور

رئیس پلیس فتــای فراجا گفت: بیــش از ۹3 درصد جرائم 
سایبری که در کشــور رخ می دهد، توســط پلیس فتا کشف 
می شود. ســردار وحید مجید در گفت وگو با »ایسنا« با اشاره 
به اقدامات پلیس فتا گفت: پلیس فتا در کشــور ما از ســال 
13۹0 کار خود را آغاز کرد. در آن زمان تعداد کل پرونده های ما 
در کشور حدوداً بین سه تا چهار هزار پرونده بود اما هرچه زمان 
گذشت، با توجه به اینکه اســتفاده از تکنولوژی های جدید و 
اینترنت گسترش بیشتری پیدا کرد و روز به روز تعداد کاربران 
آن نیز افزایش پیدا می کرد، شمار پرونده ها نیز بیشتر شد. وی 
افزود: به مرور تعداد کاربران افزایش پیدا کرد، به طوری که در 
حال حاضر مردم بسیاری از اقدامات خود را از طریق اینترنت 
انجام می دهند، در نتیجه میزان جرائم اینترنتی نیز افزایش 
یافت. به طوری که در سال ۹۸، تعداد پرونده های ما در پلیس 
فتای کشور، به بیش از 1۶0 هزار پرونده رسید. به خاطر دارم در 
همان سال، ما پرونده ۲00 هزار نفر را که مجرمان اینترنتی به آن 
دسترسی پیدا کرده بودند را در بانک اطلاعاتی خود داشتیم؛ 
یعنی کلاهبرداران از این افراد اطلاعاتی مانند شماره حساب، 
رمز دوم پایا )ثابت( و CVV2 را داشتند و در واقع هر زمان که 
اراده می کردند می توانستند از آنها استفاده کرده و حساب افراد 
را خالی کنند. مجید با اشــاره به اجرای طرح تبدیل رمز ایستا 
به رمز دوم پویا گفت: ما اجرای طرح رمز دوم پویا را دو ســال 
مورد مطالعه و بررســی قرار دادیم و سرانجام در سال ۹۸ این 
طرح با همکاری بانک ها و سایر دستگاه های مربوطه اجرایی 
شد و اینچنین توانســتیم زمان از وقوع درصد قابل توجهی از 
برداشت های غیرمجاز از حســاب افراد جلوگیری کنیم. وی 
افزود: اجرای طرح رمز دوم پویا، قریباً با شیوع ویروس کووید 
1۹ همزمان شد. در بررسی های انجام شده مشخص شد در این 
ایام چون کل دنیا درگیر این ویروس بودند و مردم باید از خانه 
و به صورت اینترنتی، بیشتر امور خود را انجام می دادند؛ بیشتر 
پلیس ها در جهان، با افزایش جرائم سایبری در کشورها مواجه 
بودند در حالی که ما در این ایام بــا اجرای طرح رمز دوم پویا، 
شاهد کاهش ۲۲ درصدی جرائم سایبری در کشورمان بودیم. 
وی با اشــاره به اولویت بندی های پلیس فتا در ســال جاری 
افزود: ما درحال حاضر پنج اولویت در رسیدگی به جرائم داریم. 
اولویت اول با »کلاهبرداری های اینترنتی« است. گروه دوم 
جرائمی که برای ما در اولویت قرار دارند، »برداشت غیرمجاز« 

است که شامل جرائمی مانند فیشینگ است. 

دوشنبه  ۱۶ مهر ۱۴۰۳ / ۳ ربیع الثانی  ۱۴۴۶ / ۷ اکتبر  ۲۰۲۴ / شماره ۴۱۹۳

سرپرســت اورژانس پیش بیمارستانی و مدیریت 
 حــوادث اســتان اصفهــان گفــت: ۲۷ نفــر طی

نیمه نخست ســال جاری، جان خود را بر اثر غرق 
شدگی از دست دادند.

 به گــزارش »ایرنــا« از روابط عمومــی اورژانس 
پیش بیمارســتانی و مدیریت حوادث دانشــگاه 
 علوم پزشکی اصفهان، محسن زمانی روز یکشنبه 
اظهار کرد: کارشناســان اورژانس اســتان در نیمه 
نخست امسال به ۷5 مأموریت حادثه غرق شدگی 

اعزام شــدند. وی با اشــاره به افزایش ۸ درصدی 
تماس های برقرار شــده با شــماره 115 اورژانس 
پیش بیمارستانی اســتان اصفهان در مدت مذکور، 
گفت: کارشناسان پاســخگوی تلفنی 115 اصفهان 
در نیمه نخست امسال به 5۷4 هزار و 4۷4 تماس 

امدادخواهی پاسخ دادند. 
سرپرســت اورژانس پیش بیمارستانی و مدیریت 
حوادث اســتان اصفهان اضافه کرد: کارشناســان 
اورژانس استان در این بازه زمانی به 15۹ هزار و ۷55 
مأموریت امدادرسانی اعزام شدند که از آنها 11۲ هزار 
و ۹۶۷ مورد مربوط به حوادث غیرتصادفی و 4۶ هزار 

و ۷۸۸ مورد حوادث رانندگی بوده است. 
زمانی ادامــه داد: 31 هزار و 35۲ مــورد از حوادث 
رانندگی در مناطق شــهری و 15 هزار و 43۶ مورد 

در جاده های اســتان رخ داده اســت. وی به ارائه 
خدمات اورژانس هوایی نیز اشــاره کــرد و گفت: 
بالگرد امدادی اورژانس در نیمه نخست امسال 15 
نوبت به مأموریت اعزام شد و ۲۲ بیمار و مصدوم را 
به مراکز درمانی اصفهان منتقل کرد.زمانی با اشاره 
به فعالیت ســه واحد امداد موتوری در شهرستان 
اصفهان و یک واحد در شهرســتان شــهرضا گفت: 
اورژانــس موتوری در ۶ ماه نســخت امســال در 

۲۲۹1مأموریت به امدادخواهان امدادرسانی کرد.
فوریت های پزشکی اســتان اصفهان از 1۶۲ پایگاه 
 امــدادی شــامل ۸1 پایــگاه شــهری، ۸0 پایگاه 
جاده ای و یک پایــگاه امداد هوایی، ۲ دســتگاه 
 اتوبــوس آمبولانس، چهار دســتگاه موتورلانس و 

یک اتاق فرمان برخوردار است.

در نیمه نخست امسال؛

۲۷ اصفهانی جان خود را بر اثر غرق شدگی از دست دادند

اجرای طرح مکان یابی 
 تماس گیرندگان با اورژانس 

در کشور
رئیس اداره فناوری اطلاعات سازمان اورژانس کشور 
از راه انــدازی ســامانه مکان یابــی تماس گیرندگان 
)سرویس لوکیشن( در اورژانس 115 خبر داد. مهدی 
بهمن آبادی بــا بیان اینکه ســامانه مکان یابی تماس 
گیرندگان به ما کمک می کند تا موقعیت مکانی تماس 
 گیرنده را رهگیری و مــکان تقریبــی او را پیدا کنیم،

اظهار کرد: مکان تماس گیرندگان خطوط ثابت تلفنی با 
کمک اطلاعات موجود در سامانه مخابرات توسط واحد 

ارتباطات اورژانس مشخص می شود.

امام جمعه اصفهان:

احداث پارک معلولان و بیماران خاص ضروری است

نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه اصفهان گفت: احداث پارک ویژه معلولان و بیماران خاص 
در این شهر ضروری است زیرا باید فضایی اختصاصی برای رفاه حال این شهروندان ایجاد شود.

به گزارش »ایرنا«، روابط عمومی دفتر امام جمعه اصفهان روز شــنبه به نقل از آیت ا... سیدیوسف 
طباطبایی نژاد افزود: بیشتر خانواده های معلولان و بیماران خاص جزو قشر ضعیف جامعه هستند، 

لذا به آنان به ویژه بیماران »ام اس« باید بیشتر توجه شود.
وی که در دیدار با معاون فرهنگی شهردار و رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری 
اصفهان سخن می گفت، ادامه داد: پیش تر نیز این مســئله را به مسئولان شهرداری متذکر شده 

بودیم که گویا زمینی را هم به این امر اختصاص داده اند.
امام جمعه اصفهان تصریح کرد: در برخی موارد، سرویس بهداشتی مناسب وضعیت معلولان اندک 
اســت یا آنها برای عبور از بلوارها، خیابان ها و معابر به دلیل نبود رمپ، با مشــکلات فراوان مواجه 
هستند. آیت ا... طباطبایی نژاد خاطرنشان کرد: در زمینه فعالیت های شهرداری در حوزه بانوان نیز 

بهتر است کارهای فرهنگی با اولویت بانوان در شُرف ازدواج انجام شود.
وی با تأکید بر اهمیت آموزش رفتار شهروندی تصریح کرد: شهرداری به تنهایی قادر نیست برخی 
از مسائل شهروندی را به مردم آموزش دهد بلکه رسانه ها نیز باید برنامه هایی در این زمینه تهیه و 

منعکس کنند.
نماینده ولی فقیه در استان اصفهان در باره شهادت سیدحسن نصرا...، دبیرکل حزب ا... لبنان نیز 
گفت: شهادت این مجاهد خسارتی برای ما بود، البته تصور دشمن اشتباه است که خیال می کند راه 
و تفکر امثال او متوقف خواهد شد زیرا بی تردید برای رزمندگانی که در این جبهه به شهادت می رسند، 

جایگزینان متعددی وجود دارد.
آیت ا... طباطبایی نژاد افزود: نیروهایی که او طی ســال ها تربیت کرده است به قدری فراوانند که 
جای شهدا را می گیرند و به کوری چشم رژیم صهیونیستی، هیچ ضربه کاری به محور مقاومت وارد 

نمی شود و این مسیر همچنان ادامه خواهد داشت.
معاون فرهنگی شهردار و رئیس ســازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان نیز در 
این دیدار گفت: شهرداری اصفهان، ســال 1410 را برای خود محور قرار داده و با توجه به مشکلات 

ساختاری این کلانشهر کوشیده است برنامه ای را برای این دوره زمانی تدوین کند.
کمال حیدری با اشاره به عملکرد شهرداری در حوزه بانوان گفت: به این موضوع به صورت زیرساختی 

توجه کرده  و نوع ارتباط گیری با دختران نوجوان را مدنظر قرار داده ایم.
وی اضافه کرد: در بخش دوم با توجه به مطالعات میدانی و آکادمیک انجام شده، تولید محتوا در 

بحث هویت دختران انجام شده و در بخش حقوق زنان نیز اقداماتی صورت گرفته است.
به گزارش »ایرنا«، حدود 13۲ هزار معلول در استان اصفهان زندگی می کنند که از این تعداد ۲۹هزار 
معلول جســمی حرکتی، ۲4 هزار معلول ذهنی، 1۲ هزار معلول اعصــاب و روان، 13 هزار معلول 

شنوایی، ۷000 معلول بینایی و ۲1 هزار سالمند هستند.

عکس خبر

خبر روزبا مسئولان

فرمانده کل انتظامی کشور:

برنامه ریزی تأمین بودجه 
اجرای طرح پلاک سوم 

زودتر انجام شود
فرمانده کل انتظامی کشــور با بیان اینکه 
با اجرای طرح پلاک ســوم، اشــتباهات 
درباره جریمه ها به صفر می رســد، گفت: 
اجرای ایــن طرح نیازمنــد تأمین بودجه 
از طرف دولت اســت که امیدواریم زودتر 

برنامه ریزی های آن انجام شود.
به گــزارش »ایمنــا« و به نقــل از پایگاه 
اطلاع رســانی پلیس، ســردار احمدرضا 
رادان دربــاره پلاک ســوم اظهــار کرد: به 
دنبال فناوری های نویــن از جمله »پلاک 
سوم« هستیم که این مســئله، می تواند 
به هوشمندسازی بیشتر پلیس در کشور 
کمک کنــد. در ایــن روش، یــک چیپ 
الکترونیکــی حــاوی اطلاعــات خودرو 
 به عنــوان پــلاک ســوم روی خودروها 

نصب می شود.
وی با اشــاره به اینکه برخــی رانندگان در 
پلاک خود دســتکاری هایی انجام داده و 
باعث می شــوند خــودروی دیگری جای 
آنها جریمه شود؛ ادامه داد: با اجرای طرح 
پلاک سوم، به طور قطع اشتباهات مأموران 
پلیس راهور و سیســتم، درباره جریمه ها 
صفر می شود. فرمانده کل انتظامی کشور 
ادامه داد: اجرای این طرح نیازمند تأمین 
بودجه از طرف دولت اســت که امیدواریم 

زودتر برنامه ریزی های آن انجام شود.
ســردار رادان گفت: قصد داریم به نحوی 
کارها را پیش ببریم که به جای اینکه مردم 
به دنبال خدمت بروند و به پلیس مراجعه 
کنند، خدمت را به آنهــا ارائه کنیم، اما این 
مســیر زمان بر خواهد بود؛ به عنوان مثال 
می خواهیم وقتی مردم خودرو خریداری 
 می کننــد و نیاز بــه پلاک خــودرو دارند 
به جای اینکه آنها به مراکز ما مراجعه کنند؛ 
به ســراغ آنها برویم و از آنهــا اطلاعات را 
دریافت کرده و پلاک تحویل بدهیم، البته 
در حال حاضر این خدمت ارائه می شود اما 

تعداد آن کم است.

مدیر کل انتقال خون استان اصفهان از کمبود ذخیره خون استان خبر داد و گفت: بیماران این خطه در زمان حاضر نیاز مبرم به گروه های خونی O منفی و A مثبت 
دارند. کیان دهراب پور در گفت و گو با »ایرنا«  اظهار کرد: با کاهش شدید ذخیره خون O منفی و A مثبت در زمان حاضر مواجهیم و از اهداکنندگان این گروه های 
خونی دعوت می شود که در نخستین فرصت به یکی از مراکز اهدای خون استان مراجعه کنند. وی ادامه داد: با توجه به ثابت بودن نیاز روزانه بیماران به فرآورده های 
خونی، لازم است اهداکنندگان خون به صورت مستمر به مراکز اهدای خون مراجعه کنند تا برای رفع نیاز بیماران با مشکل روبه رو نشویم. مدیر کل انتقال خون 

استان اصفهان گفت: ذخیره خون استان در زمان حاضر ۲104 واحد معادل 5.۲ روز و شهرستان اصفهان13۸۸  واحد معادل 4.1 روز است.
استاندارد ذخیره خونی معادل ۸ روز است. بیش از1500 بیمار تالاسمی، بالغ بر 1000 بیمار هموفیلی و حدود ۲500بیمار دیالیزی در استان اصفهان به صورت ماهانه 

و هفتگی نیازمند دریافت خون هستند. 5۷.5۹ درصد از اهداکنندگان خون در اصفهان مستمر هستند و حداقل ۲ بار در سال خون اهدا می کنند. 
11 مرکز انتقال خون در استان اصفهان فعالیت می کند که ۲ مرکز در شهر اصفهان مستقر است.

بیماران اصفهانی نیازمند گروه خونی O منفی و A مثبت هستند

عکس: تسنیم



علی رغم اینکه اعلام شده بود رشته چوگان در المپیک لس آنجلس حضور دارد اما اینگونه نیست و این رشته المپیکی نشده است. رئیس فدراسیون چوگان در 
گفت وگو با »ایسنا« در مورد اینکه آیا رشته چوگان در المپیک لس آنجلس حضور خواهد داشت یا خیر؟ اظهار کرد: قبلًا چوگان در المپیک حضور داشته است اما 
با توجه به اینکه میزبان مسابقات باید حدود ۴۰۰ تا ۵۰۰ اسب برای تیم ها فراهم می کرد و این شرایط بسیار سخت بود از المپیک حذف شد. اصغر ناظری افزود: 
اینکه چوگان در المپیک لس آنجلس حضور دارد اشتباه ناشی از ترجمه رسانه ها بوده است و چوگان در المپیک حضور نخواهد داشت. وی با اشاره به اینکه مهم 
تر از المپیک برای ما، نگاه کوتاه مدت برای توسعه چوگان است، عنوان کرد: مسابقات مقدماتی جام جهانی که قرار است ابتدای سال آینده در مصر برگزار شود بر 
اساس زون بندی است و تیم ملی چوگان ایران در زون E با حضور ۱۸ کشور دیگر قرار دارد و مسابقات در زمین خاکی برگزار می شود که کشور ما در زمین خاکی، 
مدعی کسب مقام است. ناظری افزود: پس از آن تیم های برتر به مسابقات مقدماتی جام جهانی در عربســتان سعودی اعزام می شوند و در نهایت مسابقات 

جام جهانی ۲۰۲۶ در امارات برگزار خواهد شد.

چوگان المپیکی نیست!

جزیره شخصی نیمار؛ ثمره 5 بازی برای الهلال!  
خبرهایی که هر از چند گاه از ولخرجی های  نیمار منتشر می شود بدون شک هیچکس را بیشتر از 

مدیران باشگاه  الهلال و صندوق استثمارات عربستان نمی رنجاند.  
به گزارش »ورزش سه«، زمانی که در آگوست گذشته ستاره برزیلی با قراردادی 9۰ میلیون  یورویی 
از پاری سن ژرمن راهی الهلال شد خیلی زود مشخص شد که  او برای عربستانی ها خیلی گران تر 
از این آب می خورد. دستمزدی  نجومی برای نیمار در نظر گرفته شده بود که او را گران ترین بازیکن 
 دنیا از نظر دستمزد می کرد.  با این همه هزینه برای باشگاه عربستانی، الهلال تا حالا تنها در ۵  بازی 
از نیمار استفاده کرده اســت. نیمار که برای بازی در تیم ملی  برزیل به کشورش برگشته بود رباط 

صلیبی پاره کرد و نزدیک به ۱۱  ماه است که در زمین های فوتبال دیده نشده است.  
نیمار می داند که مدیران الهلال از هر روزی که بازگشت او به تعویق  می افتد حرص می خورند و به 
همین خاطر است که چند هفته ای  است خودش را آماده نشان می دهد. با این حال ژرژ ژسوس 
چنین  اعتقادی ندارد و نام نیمار را در لیست الهلال در لیگ قرار نداده و  رسماً در نشست خبری ای 
گفت که نیمار تا ژانویه برنخواهد گشت. این در حالی اســت که نیمار در حال  معامله یک جزیره 

شخصی است. 
جزیره استوایی و زیبای ژاپائو در  نزدیکی سواحل برزیل به قیمت ۸ میلیون دلار!  جزیره ای همراه 
با یک عمارت ســوپر لاکچری که تنها با قایق یا  هلی کوپتر می توان به آن رســید. در توصیف این 
جزیره در یک سایت  توریزم برزیلی چنین آمده است: »تماشایی ترین منظره ای که می توانید  از 
اقیانوس آبی و ساحل شنی در ذهن داشته باشــید. بهشتی در دل  اقیانوس که بی  شک و تردید 

می توان گفت زیباترین منظره ای است  که در این دنیا می توان دید.« 

400 پیروزی آرسنال در لندن
تیم فوتبال آرسنال با پیروزی مقابل ساوتهمپتون به آمار ۴۰۰ برد در ورزشگاه خانگی دست یافت. 
به گزارش »فارس«، تیم فوتبال آرسنال در رقابت های لیگ برتر انگلیس در ورزشگاه امارات شهر 
لندن مقابل ساوتهمپتون به برتری 3 بر یک رسید تا در کنار لیورپول و سیتی مدعی اول قهرمانی 
در این فصل نام گیرد. آرسنال با این برد، تعداد پیروزی های خانگی خود در تاریخ فوتبال جزیره 
را به عدد ۴۰۰ رســاند. تنها منچســتر یونایتد با ۴۲۸ برد در اولدترافورد بیشتر از آرسنال طعم برد 
خانگی را چشیده است. آرسنال از سال ۱9۱3 تا ۲۰۰۶ در ورزشگاه هایبری بازی کرد و از آن تاریخ 

به بعد در ورزشگاه امارات توپ می زند. 

ستاره رئال: برد مهم نیست، فقط کارواخال!
فده والورده، ستاره رئال مادرید، ناراحتی اش را از مصدومیت شدید دنی کارواخال، ابراز کرد. به 
گزارش »ورزش سه«، رئال مادرید شب تلخی را سپری می کند. با اینکه آنها موفق شدند با نتیجه 
۲-۰ برابر ویارئال به پیروزی برسند، اما دنی کارواخال در لحظات پایانی دچار مصدومیت شدیدی 
از ناحیه زانو شد و زمین بازی را روی برانکارد و با گریه ترک کرد. پس از این اتفاق، گمانه زنی های 
بسیاری در مورد نوع و شدت مصدومیت مدافع رئال منتشــر شده و بسیاری مدعی شدند که او 
دچار پارگی رباط صلیبی شــده که با توجه به تصاویر این بازیکن در هنگام مصدومیت، اصلًا دور 

از انتظار نیست. 
در پایان بازی، فده والورده که زننــده گل اول بود و گل دوم را هم ســاخت، در مورد مصدومیت 
هم تیمی اش گفت: »حالا برد برای ما مهم نیست. همه ما امیدواریم که کارواخال مشکلی نداشته 
باشد، این چیزی است که اهمیت دارد. همه نگران کارواخال هستیم. او به شکل نگران کننده ای 
مصدوم شد و با دیدن گریه هایش بسیار ناراحت شــدم. همه فریادهای او پس از مصدومیت را 
شنیدیم. این چیزی نیست که هر روز اتفاق بیفتد و بسیار ناراحت کننده است. هر کاری که بتوانیم 

برای او انجام می دهیم.«

خبر روز

آتش بازی زوج ایرانی و 
دومین برد فصل اتحاد کلبا

 اتحــاد کلبــا که هفتــه گذشــته بــا گلزنی 
مهدی قایدی و شــهریار مغانلو توانسته بود 
اولین برد خود در فصل جدید لیگ برتر امارات 
را به دست آورد و خورفکان را از پیش برداشته 
بود شنبه شــب هم با گلزنی دو ستاه ایرانی 

خود از سد حریف گذشت. 
به گزارش »فوتبــال 3۶۰«، دو تیم اتحاد کلبا 
و البطائح در ورزشــگاه خانگی اتحاد کلبا به 
مصاف هم رفتند. زردومشکی پوشان از همان 
ابتدای مســابقه بازی را تهاجمی آغاز کردند 
که بعد از چند تلاش نافرجــام برای گلزنی، 
سرانجام روی پاس دیدنی سامان قدوس، 
مهدی قایدی صاحب موقعیت گلزنی شد و 
ستاره خوش تکنیک اتحاد کلبا بعد از گلزنی 
مقابل الوصل و خورفکان، توانســت سومین 
گل خود در فصل جاری لیگ برتر امارات را در 
چهارمین مسابقه اتحاد کلبا به ثمر برساند تا 
زردومشکی پوشان از البطائح پیش بیفتند. 
قدوس و قایدی هماهنگی بالایی با یکدیگر 
داشــتند و بعد از گلزنی قایــدی روی پاس 
قدوس، این بار قایدی در نقش گل ساز توانست 
بدرخشد و در دقیقه )۱+۴۵( روی پاس باشو، 
ســامان قدوس با شــوت پرقدرت از پشت 
محوطه جریمه البطائح موفق به گلزنی شــد 
تا رؤیایی ترین شروع ممکن را در تیم اماراتی 
داشته باشــد. بعد از گلزنی قایدی و قدوس 
در نیمه نخست، قایدی در دقیقه 7۸ بار دیگر 
صاحب موقعیت گلزنی شــد که نتوانســت 
اختلاف را به 3 گل برساند. شهریار مغانلو شب 
کم فروغی داشــت و در دقیقه ۶۸ جای خود 
را به اسپاداســیو داد و همزمان با او، سامان 
قدوس هم از ترکیب زردومشکی پوشان خارج 
شد. اتفاق جالب توجه اینکه جانشین مغانلو 
در دقیقه )7+9۰( موفق به درخشش شد و در 
شب گلزنی اسپاداسیو، اختلاف اتحاد کلبا با 
البطائح به 3 گل رسید تا زردومشکی پوشان 
با کسب 7 امتیاز از ۴ مســابقه به رتبه ششم 
 جــدول ادونــک لیگ صعــود کننــد که در 
ثبت پیــروزی اخیر آنها، ســتاره های ایرانی 

نقش اصلی را داشتند.

فوتبال جهان

عکس خبر

ستاره های فوتبال 
تماشاگر مسابقات 

بسکتبال
رونالدینیــو، تیــری هانــری و 
جرارد پیکه، ســتاره های سابق 
فوتبال برزیل، فرانسه و اسپانیا 
تماشــاگران ویــژه پیش فصل 
بســکتبالNBA بیــن دو تیم 

بوستون و دنور در دبی بودند.

رکورددارپرش بانیزه زنان ایران در مورد شرایط خود 
به »ایســنا« گفت: فصل فضای بــاز را با نتیجه ای 
خیلی خوب تمــام کردیــم و الان هــم در مرحله 
تمرینات عمومی هستم. تمرینات را دنبال می کنیم 

تا اردوهای تیم ملی شروع شود.
مهســا میرزاطبیبی در مورد برگزاری اردوهای تیم 
ملی از ابتدای آبان بیان کرد: فدراسیون دوومیدانی 
قول داد برای ما اردوهای منظم بگذارد و شرایط بهتر 
شود. منتظریم اردوها برگزار شود تا بتوانیم با مربی  
در پیســت تخصصی تمرین کنیم. امیدوارم اردوها 
ادامه دار باشــد و بتوانیم بهترین استفاده را ببریم. 
وی افزود: زمستان امسال مسابقه خاصی نداریم و 
مسابقات قهرمانی آسیا سال گذشته برگزار شد که 

خدا را شکر نتیجه خوبی گرفتم. در زمستان پیش رو 
سعی می کنیم بیشتر تمرینات بدنسازی را پیگیری 
و تکنیک تمریــن کنیم. از طرفی بایــد تجهیزاتم را 
به روز کنم چون تقریباً چهار پنج ســالی اســت که 
نیزه هایم را خریده ام و الان وقتش رسیده که نیزه و 
تجهیزات جدید بگیرم. به همین دلیل دنبال تأمین 
منابع مالی هستم. اگر کسی اسپانسر شود و اعلام 
همکاری کند که خیلی کمکم کرده است اما از طرق 

مختلف پیگیری می کنم. 
او در مورد وضعیت پرش با نیزه زنان ایران گفت: در 
سال های اخیر پیشــرفت کرده ایم و در سطح آسیا 
حرفی برای گفتن داریم. عددهایمان خوب اســت 
و در غرب آسیا دو مدال کسب کردیم. در مسابقات 

داخل سال آســیا هم بین تمام رشته های پرشی 
فقط من توانســتم مدال کســب کنم. باید امیدوار 
باشــیم، تلاش کنیم و تمریناتمــان را منظم ادامه 
بدهیــم. میرزاطبیبی گفــت: اگر بیشــتر از این به 
دختران اهمیت بدهند و در اعزام ها بیشــتر به آنها 
توجه کنند، بیشتر پیشــرفت می کنیم. دختران از 
نظر زمانی دیرتر از مردان شــروع کردند اما با وجود 
این پیشرفت خیلی خوبی داشتند. امیدوارم بهتر از 

این هم بشویم.

رکورددار پرش با نیزه زنان: 

در آسیا حرف برای گفتن داریم

داستان علی بیرو و پرسپولیس ادامه دار خواهد بود

وقتی نه زنگی هستیم، نه رومی!

بیرانوند، ترجیعِ ترجیع بند فوتبال ایران شده و مدتی است همه خبرهای این ورزش  مرضیه غفاریان
پرطرفدار در کشــورمان به او ربط پیدا می کند. اما از روز شنبه این خبرها اوج گرفته 
دقیقاً از همان ساعتی که رأی پرونده جنجالی او و پرسپولیس صادر شد. اعتراض ها نسبت به این حکم بالا گرفته 
و جالب آنجاست که نه شاکی و نه متشاکی این پرونده از رأی صادره رضایت ندارند و طرفین تهدید کرده اند که 

برای احقاق حق خود پرونده را به سوییس ارسال خواهند کرد.
اینکه ماجرا چه بوده و از کجا شروع شده را همه می دانند. کشمکش پرسپولیس و گلر سابقش مدتهاست نقل 
محافل ورزشی ایران است. حکایت گلری که هنوز دو هفته از کسب جام طلا با پیراهن سرخ نگذشته ساز جدایی 
از این تیم کوک کرد و با حضور در ســازمان لیگ قرارداد خود با فاتح جام ۲3 را یکطرفه فسخ کرد. باشگاه تهرانی 
هم بی کار ننشست و باقی ماجرا... تا اینکه روز شنبه و پس از 3 ماه و ۱۴ روز از این واقعه، کمیته تعیین وضعیت 
فدراسیون فوتبال رأی به محکومیت بیرو در پرونده شکایت پرســپولیس از او داد: »۴ ماه محرومیت تعلیقی 
و همچنین پرداخت مبلغ ۱9 میلیارد و ۸7۵ میلیون تومان غرامت به نحو تضامنی با باشــگاه تراکتور«، این رأی 
ظرف مدت 7 روز قابل تجدیدنظر خواهی است؛ رأیی که هم بیرانوند نسبت به آن معترض شده و هم پرسپولیس.

وکیل بیرانوند با بیان اینکه »فســخ قرارداد بیرانوند قانونی بوده و ما روی این موضوع تأکید داریم« نه جریمه را 
منصفانه دانست و نه حتی محرومیت تعلیقی )!( موکلش را. مصطفی سلیمانی فضای رسانه ای را در صدور رأی 

علیه بیرانوند تأثیرگذار دانسته و تأکید کرده »قطعاً« به دادگاه حکمیت ورزش شکایت می کنند. جالب 
آنجاست که او بر این باور است که رأی CAS به نفع بیرانوند خواهد بود.

اما شــاکی این پرونده یک قدم فراتر از متشاکی گذاشته و مدعی شــده حکم را برای وکلای 
دادگاه CAS ارسال کرده است. مدیرعامل باشگاه پرسپولیس تأکید کرده که »همه آنها مبهوت 

مانده و اظهار کرده اند اصلًا نمی خواهد دفاعیه بفرستید، همین رأی را بفرستید ما حکم 
می دهیم«. درویش می گوید: »اگر تخلفی هست چرا محرومیت نیست؟«

این دقیقاً همان نکته مبهم در حکم بیرانوند اســت. کارشناسان حقوقی بر این 
باورند یا بازیکن مرتکب تخلف نشــده و قــراردادش را زیرپا نگذاشــته یا اگر 
نقض قرارداد کرده محرومیت تعلیقی، محلــی از اعراب ندارد. طبق نص قانون 
محرومیت های تعلیقی برای درگیری هایی صادر می شود که در مسابقات رخ 
می دهد نه در یک پرونده حقوقی. این موضوعی اســت که جمیع کارشناســان 

حقوقی در مصاحبه های متعددی که از روز شــنبه با رسانه های ورزشی 
داشته اند متفق القول بر آن تأکید کرده اند.

رســول باختر، کارشــناس حقــوق ورزشــی در گفت وگو با 
خبرگزاری هــا با اشــاره به اینکــه »تا امــروز هیچ گونه 
محرومیت ۴ ماهه تعلیقی بابت فســخ نداشتیم، نه در 
فیفا، نه در دادگاه CAS و نه در فدراسیون فوتبال« تأکید 
کرده: »نمی توانیم این رأی را داشــته باشیم؛ بازیکن یا 
تخلف کرده و ۴ ماه محروم می شــود، یا مرتکب تخلف 
نشــده و نقض قرارداد نکرده و دلیل موجه داشــته که با 
محرومیتی هم مواجه نمی شود«. او تصریح کرده »اصولًا 

تعلیق در پرونده های تخلفاتی مربــوط به انضباط و اخلاق 
اســت که جایی در کمیته تعیین وضعیت بازیکنان ندارد؛ 

بنابراین، بیرانوند باید با محرومیت قطعی چهارماهه 
روبه رو می شد.«

آرش شکرریز، وکیل پایه یک دادگستری نیز هم 
عقیده با باختر با اشاره به »بند ۴ ماده ۱۸ از آیین 

نامه رسیدگی در کمیته تعیین وضعیت« اظهار کرده 

که طبق این قانون »بازیکنی که در دوره حفاظت شده مرتکب نقض قرارداد شود علاوه بر پرداخت غرامت، متحمل 
مجازات ورزشی نیز خواهد شد«. او تأکید کرده که این مجازات محرومیت ۴ ماهه از شرکت در بازی های رسمی 
اعم از »باشگاهی« و »ملی« خواهد بود که در صورت وجود علل مشــدد این محرومیت تا» ۶ ماه« نیز افزایش 
می یابد. شکرریز درباره امکان تعلیقی بودن این رأی با اشاره به اینکه »در هیچ کدام از رویه های فیفا اصولًا حتی 
با رضایت باشگاه زیان دیده و محکوم له چنین چیزی در نظر گرفته نشده است« به پرونده شکایت باشگاه ریزه 
اسپور ترکیه از مهدی طارمی که با دیپلماســی بخش غرامت آن از بین رفت اما محرومیت پا بر جا ماند به عنوان 
شاهد مثال برای مدعای خود اشاره کرده است؛ با این تفاسیر، فیفا در چنین پرونده هایی با تأکید بر محترم بودن 
قرارداد ما بین بازیکن و مربی با باشگاه بر محرومیت بازیکن تأکید کرده و به زعم کارشناسان حقوقی کشورمان 

محرومیت تعلیقی بیرانوند بی معنی است.
جالب آنجاست که کمیته تعیین وضعیت فدراسیون در حالی برای صدور رأی تعلیقی برای بیرانوند به حضور این 
دروازه بان در میادین ملی و عدم سابقه محکومیت او استدلال کرده که شــکرریز تصریح کرده به این تخلف ها 
نمی توان با »نگاه مصلحتی« نگریست. از سوی دیگر برخلاف ادعای فدراسیون نشین ها، علیرضا بیرانوند در 
بهمن ماه سال 9۶ از سوی کمیته تعیین وضعیت با محکومیت سنگین ۱۵7 میلیون تومانی )به پول آن 
سال( بابت شکایت غلام رضا گنجی یکی از قوی ترین ایجنت های فوتبال ایران مواجه شده است.

با این تفاســیر، برای فصل الخطاب این داســتان جنجالی باید منتظر بمانیــم تا رأی کمیته 
استیناف در این باره صادر شود که پس از آن هم به احتمال قریب به یقین با توجه به نارضایتی 
طرفین باید منتظر باشــیم ببینیم دادگاه عالی ورزش چه رأیی در این باره صادر خواهد کرد. 
اما تا به اینجا و با توجه به صدور چنین رأیی نمی توان از این پس انتظار داشــت بازیکنان و 
 مربیان به قراردادهایشان پایبند بمانند. وقتی از بازیکن ملی پوش و حرفه ای به دلیل سوابق 
ملی اش می گذرند و به محکومیت مالی برای او بسنده می کنند چه تضمینی است پس 
از این سایر ستاره های ملی پوش پای قول و قرار خود با باشگاه ها بمانند؟ چه تضمینی 
وجود دارد این قبیل بازیکنان حرفه ای)!( هر وقت دلشان خواست ساز جدایی کوک 
نکنند و دست باشگاه خود را در پوست گردو نگذارند؟ جریمه مالی هم با توجه 
به قراردادهای نجومی که این ستاره ها با باشگاه ها می بندند محلی از اعراب 
برایشان ندارد. سئوالی که در این میان پیش می آید این است که آیا اگر 
طرف حساب بیرو باشگاهی غیرایرانی بود باز هم در محاکم بین المللی 
در صدور رأی علیه او به سوابق ملی اش وقعی نهاده می شد؟! هنوز 
خیریت)!( در پرونده طارمی، باشگاه ترکی و پرسپولیس برای 
فوتبالدوستان هضم نشده اســت. با این رویه و با جا انداختن 
این قانون من درآوردی بین فوتبالیســت های ایرانی هیچ 
بعید نیست دوباره چنین ماجرایی گریبان فوتبال کشورمان 
را بگیرد. تکلیف فدراسیون نشین ها با خودشان چند چند 
است؟ یا بیرانوند خلاف کرده که باید محروم شود 
یا خلاف نکرده و محرومیت تعلیقی هم نباید 
در پرونده اش ثبت شود؛ »هشدار که این دو 
جمع با هم نشوند! یا زنگی زنگ باش یا رومی روم.« 

مدافع سپاهان: 

برای قهرمانی می جنگیم اما مشکلاتی داریم
مدافع میانی سپاهان به شکل عجیبی از وجود مشــکلات داخلی در باشگاه سپاهان حرف زد و از 
گفتن جزئیات خودداری کرد. به گزارش »ورزش  ســه«، محمد دانشگر، مدافع میانی تیم فوتبال 
ســپاهان، در میکســدزون خبری ورزشــگاه غدیر اهواز پس از پیروزی یک بر صفر تیمش برابر 
استقلال خوزستان گفت: خدا را شکر. اول تبریک به تیم استقلال خوزستان می گویم که فوق العاده 
بودند. تیمی تاکتیکی با مربی و بازیکنان خــوب. تیم خیلی خوبی بودند و لــذت بردم. او درباره 
نمایش سپاهان و کسب پیروزی هم گفت: ما سپاهان هستیم و باید هر بازی برای برد بازی کنیم. 
برای قهرمانی می جنگیم. بردن این بازی ها وظیفه اســت. خدا را شکر سه امتیاز را گرفتیم. خیلی 
مشکلات داریم. نمی خواهم درباره مشکلات حرف بزنم. چون به ممد آقا کریمی قول دادم درباره 
مشــکلات حرف نزنم. امیدوارم امیدوارم مشکلات برطرف شــود، چون تیم به مشکل می خورد. 
دانشگر حرف های مبهش را در واکنش به اینکه مشکلات مالی است یا خیر اینطور ادامه داد: قول 
دادم صحبتی نکنم. ممد آقا کریمی کاپیتان اســت و به احترام کاپیتان تیم صحبت نمی کنم. به او 

قول داده ام.

مصدومیت بد موقع مدافع ذوب آهن
گل دوم آلومینیوم اراک مقابل ذوب آهن زمانی به ثمر رسید که سبزپوشان اصفهانی ده نفره شده 
بودند. به گزارش »ورزش ســه«، یکی از بازی های مهیج هفته هفتم در اصفهان و میان ذوب آهن 
و آلومینیوم اراک برگزار شد که شاگردان مجتبی حسینی موفق شدند شکست سنگین ۴ بر صفر 
را به حریف تحمیل کنند. یکی از اتفاقات این بازی در صحنــه گل دوم آلومینیوم رخ داد که بعد از 
این گل تقریباً کار برای ذوبی ها تمام شــد و در ادامه اراکی ها به گل های سوم و چهارم هم رسیدند. 
قبل از آنکه امین کاظمیان، مهاجم آلومینیــوم، گل دوم را در دقیقه ۵3 برای تیمش بزند، گریگول 
چابرادزه، مدافع گرجستانی ذوب آهن به علت مصدومیت جزئی از زمین بیرون رفته بود. پیش از 
آنکه چابرادزه مجوز بازگشت به زمین را از داور وســط بگیرد، آلومینیوم به گل رسید تا ذوب آهن در 

شرایط ده نفره بودن گل دوم را دریافت کند. 
محمد ربیعی، سرمربی ذوب آهن که قبل از بازی امید لطیفی را به دلیل مصدومیت از دست داده 
بود، بعد از بازی با آلومینیوم به موضوع مصدومیت چابرادزه داخل زمین اشــاره کرد و گفت: »گل 
دوم برای آلومینیوم خوش تایم بود و ما در آن زمان ده نفره بودیم و گریگول تازه مصدوم شده بود.« 
ذوب آهن که شروع فوق العاده ای در لیگ بیست وچهارم داشت، حالا باید ریکاوری مناسبی انجام 
بدهد و در وقفه ایجاد شده در لیگ برتر با پوشــش نقاط ضعف خود آماده مسابقه با استقلال در 

هفته هشتم شود.

رکوردزنی پرسپولیس در تاریخ لیگ برتر
پرسپولیس به آمار 3۰۰ کلین شیت در تاریخ لیگ برتر رسید. به گزارش »خبرآنلاین«، پرسپولیس 
و استقلال در طول تاریخ رقابت شانه به شــانه ای از نظر تعداد کلین شیت داشتند ولی استقلال در 
این دوره در ۵ بازی نخست در ثبت کلین شیت ناکام ماند تا از رقیب دیرینه خود به طور محسوسی 
عقب بیافتد. پرسپولیس تا پایان فصل گذشــته رکورددار بیشترین کلین شیت در تاریخ لیگ برتر 
بود. ساختار دفاعی این تیم در شروع این فصل عملکرد خوبی نداشت و در ۲ بازی نخست دروازه 
پرسپولیس باز شد. این تیم اما دوباره به تنظیمات فصول اخیر خود بازگشت و در چهار بازی متوالی 
گل نخورد تا اولین تیم تاریخ لیگ برتر باشد که در 3۰۰ بازی دروازه اش را بسته نگه می دارد. استقلال 
با ۲9۴ کلین شیت در رده دوم بیشترین کلین شیت در تاریخ لیگ برتر قرار دارد. پس از سرخابی ها، 
سپاهان بهترین آمار را از نظر کلین شیت دارد و در ۲7۸ بازی گل نخورده است. فولاد و ذوب آهن بعد 

از 3 تیم پرافتخار تاریخ لیگ برتر در رده چهارم و پنجم بیشترین کلین شیت جای دارند.

مستطیل سبز
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معاهدات خواهرخواندگی برای اصفهان مزایا دارد یا ندارد؟

شاید، ممکن است، ان شاء ا...!

توسعه برندسازی شهر اصفهان و همکاری در مدیریت تخصصی شهری دو دستاورد مهمی است که اصفهان 
می تواند از مســیر خواهرخوانده های خود به دســت آورد. هرچند امضای چنین معاهداتی با شهرهای دنیا 
از ابتدای شــکل گیری تا ادامه روابط فرازونشــیب هایی دارد. اصفهان ۱۶ خواهرخوانده دور و نزدیک دارد که 
هرکدام از دل فرایندی قانونی و اغلب پرپیچ وخم به امضای دوطرف رســیده اند. این قراردادها طبق تعهدات 
گوناگون و با امید به همکاری در مسائل مختلف شهری میان اصفهان و خواهرشهرهایش رسمیت یافته اند؛ 
بااین همه، ممکن است به علل و دلایل پیش بینی نشده و فراتر از پیمان نامه ، دو طرف نتوانند از تمامی ظرفیت 
خواهرخواندگی بهره مند شــوند؛بنابراین، خواهرخواندگی قراردادی دوسویه است که پیامدهای مثبتی برای 
اصفهان دارد؛ اما بدون چالش نیست. شهرداری اصفهان علی رغم تمامی موانع بر افزایش خواهرخوانده های 
نصف جهان تأکید دارد؛ چراکه امضای صرف این تعهدنامه ها دستاورد ارزشمندی است و در جای خود تأثیرات 
عمیقی بر هویت این دیار می گذارد. در ادامه، ابعاد گوناگون خواهرخواندگی در گفت وگو با مدیران شــهرداری 

اصفهان و کارشناس این حوزه واکاوی و ارائه شده است. 

امضای قرارداد خواهرخواندگی فرایندی پرفرازوفرود است
 مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری اصفهان در گفت وگو با »ایســنا« و در تبییــن امضای قرارداد 
خواهرخواندگی بیان کرد: فرایند خواهرخواندگی فرایندی قانونی است و روالی آیین نامه ای دارد که ۵۰ درصد 
آن را ما ۵۰ درصد آن را طرف مقابل باید طی کند. سیدعلی معرک نژاد افزود: وقتی به امضای خواهرخواندگی با 
یکی از شهرهای دنیا تصمیم داریم، ابتدا بررسی های اولیه و سپس برخی توافقات غیررسمی انجام می شود. 
وقتی دو طرف مصمم به بستن خواهرخواندگی شدند، یک فرایند قانونی هم آغاز می شود تا درنهایت رسمیت 
پیدا می کند. وی با تأکید بر اینکه فرایند موردبحث حدود ۶ ماه به طول می انجامد، افزود: براساس این فرایند 
قانونی، تهیه پیش نویس تفاهم نامه اهمیت اساسی دارد. در این فرایند، ابتدا باید شرایط و ویژگی های قرارداد 
را که مورد تأیید طرفین اســت، کامل تبیین شود. این مفاد طی یک لاحیه به شــورای اسلامی شهر اصفهان 
فرســتاده و درباره آن بحث و گفت وگو می شــود. در زمان تقدیم لایحه دفاعیه های لازم و مرتبط با آن نیز در 
اختیار آنان قرار می گیرد. معرک نژاد با بیان اینکه اگر پیشنهاد شهرداری از سوی شورای اسلامی شهر پذیرفته 
شود، باید در فرمانداری نیز موردتأمل قرار گیرد، گفت: در فرمانداری هیئت تطبیق درخواست مدنظر را بررسی 
و درباره اش تصمیم گیری می کند. در صورتی که پیش نویس و نامه شــهرداری از سوی فرمانداری هم تأیید 
شود، به تصمیم گیری دو نهاد دیگر نیاز است؛ یعنی یک نسخه از آن به وزارت کشور و نسخه ای دیگر به وزارت 
امورخاجه ارسال می شود.  او درباره ادامه روند قانونی خواهرخواندگی ها بیان کرد: در وزارت کشور، درخواست 
مذکور از جنبه های دیگر واکاوی می شــود و مصوبات لازم آن را از کارگروه های مشــخصی دریافت می کنند. 
اگر تأیید نهایی در وزارت کشور محقق شود، آن را به شهرداری اصفهان ابلاغ می کنند.  مدیرکل ارتباطات و امور 
بین الملل شهرداری اصفهان درباره ابلاغیه نهایی و تأییدشــده تصریح کرد: متن نهایی و مورد توافق همگان 
درنهایت از طریق وزارت امورخارجه کشور و سفارت خانه های طرفین به کشور مدنظر فرستاده می شود. وقتی 
نامه اصفهان یا درواقع ایران به کشور طرف مقابل رسید، تمامی این فرایندها از طریق شوراها، سازمان ها، نهادها 
و وزارت خانه های آنان نیز باید طی شود. این فرایند در برخی از کشورها ممکن است چندبرابر این هم زمان ببرد! 
این مسائل اداری وجود دارد. معرک نژاد با تأمل در این نکته که هم اکنون حدود چهار پرونده خواهرخواندگی در 
دست داریم که روال مذکور را پشت سر گذاشته اند، یادآور شد: استانبول ترکیه، هوشی مین ویتنام، کازان روسیه 
و لانژو چین این چهار شهر به شمار می آیند. مخصوصاً شهر لانژو بسیار پیشرفت کرده است و به زودی نهایی 
می شود. حلب سوریه یکی از تازه ترین شهرهای مطرح شده که بین شهرداری این شهر و شهرداری اصفهان 
 توافقاتی صورت گرفته اســت. امیدوارم یک سال یا درنهایت یک ســال و نیم دیگر، تمامی شهرهای مذکور 

به طور رسمی خواهرخوانده اصفهان بشوند.

مسیر خواهرخواندگی متأثر از اقتضائات سیاسی است
معرک نژاد توضیح داد: شهرداری اصفهان از طریق سفارتخانه ها برای پیگیری و تحقق خواهرخوانده ها تلاش 
می کند. اقتضائات بین المللی مــا نیز نباید از یاد برود. نگاهی که در سیاســت بین الملل به ایران وجود دارد، 
شاید این مسیر را دشوارتر کند. گاهی ما در یک قدمی توافق نامه ایستاده ایم، اما یک مسئله در سیاست باعث 
می شود که رویه دگرگون شــود. قراردادهای خواهرخواندگی در شــهر اصفهان یا هر شهر دیگری با وضعیت 
بین المللی ما و تصمیمات ملی فرازوفرود پیدا می کند، ممکن اســت رد شــود یا مدتی مسکوت بماند. این 
وزارت  خارجه است که در مســیر خواهرخواندگی به ما جهت می دهد؛ بنابراین، در وضعیت ثابت و یکنواختی 
قرار نداریم. این مقام مسئول شهرداری اصفهان با اشاره به برخی از برنامه های بین المللی شهرداری موضوع را 
چنین تبیین کرد: ما اخیراً دو نمایشگاه »نقاشی پوپک« و »مدیریت شهری« را پشت سر گذاشته ایم. اما با نظر 
به مسائل ملی و بین المللی ما که با مسئله اسرائیل پیوند پیدا کرد، شماری از مهمانان خارجی، چه مسئولان و 
چه شهروندان، دعوت شهرداری اصفهان را رد کردند و حاضر نشدند. گاهی فقط دو روز مانده به رویداد سفرشان 
را لغو می کردند، چون ملاحظات خاص خودشان را داشــتند. او بیان کرد: ابتدا باید در نظر بگیریم که یک بُعد 
وجودی خواهرخواندگی برای این است که ســازمان  های مردم نهاد فارغ از برخی مناسبات مقامات رسمی و 
بالادستی به هم نزدیک شوند و ساده تر کمک حال یکدیگر باشند. درواقع، وقتی شهرهای مختلف دنیا برای 
بستن قرارداد با یکدیگر جلو می آیند، از این منظر به روابط نگاه می کنند که با توده های مردم در اتباط هستند. 

بنابراین، این پیوند فارغ از مســائل و ضوابط پیش روی حکومت ها یا دولت هاست. هرچند همین مسیر هم 
برای ما پرچالش است.  او یادآور شــد: با همه این دشــواری ها به نظرم ما باید دیدمان را وسعت بدهیم. ما 
می توانیم از زاویه ای امیدبخش تر به مسئله خواهرخواندگی نگاه کنیم، چراکه از چند وجهه برای ما سودمند و 
کارآمد است. یکی مسئله برندسازی است. فارغ از اینکه روابط اصفهان با شهرهای دنیا و پس از بسته شدن 
قرارداد چقدر وســعت بگیرد، این مســئله به ما اعتبار و آبرو می دهد. هرچه این قراردادهای خواهرخواندگی 
بیشتر باشد، ارزشمندتر و در دنیا یک برندسازی محسوب می شود. بسیاری از شهرهای جهان به همین دلیل 
می کوشند تا قراردادهای خواهرخواندگی بیشــتری امضا کنند. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
اصفهان در تبیین مزیت افزایش شهرهای خواهرخوانده، گفت: وقتی قرارداد خواهرخواندگی امضا می شود، 
تعهداتی روی کاغذ می آید که طرفین به رعایتشان ملزم اند. برای نمونه، دو طرف در رویدادهای مختلف شهری 
از یکدیگر دعوت می کننــد و مزایایی برای یکدیگر در نظر می گیرند. معرک نژاد در ادامه بحث یادآور شــد: در 
چنین مواقعی، شاید شهر اصفهان به  هر دلیلی توان حضور در شــهر دیگر را نداشته باشد، اما دست کم پرچم 
ایران و نشان اصفهان در آن شهر افراشته می شود. نام ایران و اصفهان به زبان می آید و به نام ما صوت پخش 
می شود. هرچند این کمترین و کوچک ترین مزیتی است که از مسیر خواهر خواندگی نصیبمان می شود، اما 
باز هم فرصت ارزشمندی است. فرصتی است تا نظرها به ایران و شهر اصفهان جلب و زمینه شناخت و دوستی 
بیشتر فراهم شود. بر این اساس، به نظرم اصفهان باید به سمت افزایش شهرهای خواهرخوانده برود؛ حتی 

اگر این روابط عمق فراوانی پیدا نکنند.

شهروندان چه سهمی از قراردادهای خواهرخواندگی دارند؟
او با تأمل در این نکته که علی رغم مشــکلات، دومین مزیت خواهرخواندگی ها در مباحث تخصصی مدیریت 
شهری است، اظهار کرد: این بعد از خواهرخواندگی شاید به چشم نیاید، اما برای ما منفعت بسیاری دارد. کم 
نیستند خدمات و فعالیت هایی که با پشتیبانی همین خواهرخوانده ها محقق می شوند، اما برای مردم ملموس 
نیستند، اینجاست که گمان می کنند خواهرخواندگی صرفاً قراردادی روی کاغذ است و دیگر هیچ ارزشی ندارد.

این مسئول شهرداری اصفهان افزود: »شهر رؤیاها« که یک ظرفیت تفریحی درخور اعتنا است، پیدایی آن از 
مسیر همین روابط خواهرخواندگی محقق شد؛ یعنی ســرمایه گذاران خارجی به پشتوانه خواهرخوانده های 
اصفهان در ایجاد آن نقش ایفا کردند. بنای آکواریوم اصفهان نیز از طریق سرمایه گذاران خارجی و قراردادهای 
خواهرخواندگی شهرداری به سرانجام رسید. او اضافه کرد: حدود یک ماه پیش اتوبوسرانی شهرداری اصفهان 
به نوعی روغن گرانقیمت نیاز داشت. برای تأمین همین روغن با ۲ خواهرخوانده اصفهان وارد مذاکره شدیم 
و نتیجه هم گرفتیم. در ایام کرونا نیز تعداد فراوانی ماســک، لباس مخصوص، دســتگاه ونتیلاتور یا تنفس 
مصنوعی به طور رایگان و از طریق ۲ خواهرخوانده اصفهان دریافت کردیم. در حال حاضر، دانشگاه های اصفهان 
با دانشگاه های اروپایی و آسیایی در ارتباط اند و این مهم از طریق خواهرشهرها محقق می شود. روابط ورزشی 
ما، مانند تعاملات باشگاه ســپاهان و ســن پترزبورگ با خواهرخواندگی به مرحله عمل رسید.  معرک نژاد با 
اشاره به اینکه از طریق پیمان  خواهرخواندگی حتی در روند بنیان مترو اثر گذاشته ایم، توضیح داد: ما در شهر 
اصفهان ۳ دستگاه تی بی ام یا دســتگاه حفاری مکانیزه داریم که به طور هم زمان فعال اند. احداث مترو بدون 
این دستگاه ها ناممکن است. اگر این دستگاه ها در اصفهان و در مسیر احداث مترو استفاده می شوند، مرهون 
تلاشی است که برای خواهرخواندگی با فرایبورگ آلمان صورت گرفت؛ بنابراین، بی دلیل نیست که بر افزایش 
شهرهای خواهرخوانده اصفهان تأکید داریم.  مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اصفهان تأکید کرد: 
هرچقدر که ۲ شهر خواهرخوانده بتوانند بخش خصوصی و توده های مردم را به هم نزدیک تر کنند و روابطشان 
را توسعه دهند، یعنی موفق ترند. دو خواهر خواننده می توانند در عرصه های متنوعی از صنعت، ساخت وساز، 
فناوری، علمی و دانشگاهی، مدیریت شهری، بهداشت، ورزش، فرهنگ و هنر و مباحث دیگر همکاری کنند. 
اگر با بخش خصوصی و مردم شهرهای خواهرخوانده ارتباط بگیریم، دستاورد کمی نیست. او ادامه داد: هرچند 
می پذیریم که ظرفیت خواهرخواندگی فراتر از نمونه هایی است که بیان شد. زمینه بهره برداری کامل و جامع از 
خواهرخواندگی ها برای ما فراهم نیست؛ بااین حال، اقداماتی صورت گرفته است که امیدواریم در آینده بیشتر 
شوند و مفید باشند. عضویت ایران در بریکس یا همکاری با اجلاس »راه ابریشم« ازجمله آن قدم های مؤثر 
است که می تواند مسیر خواهرخواندگی را کوتاه کند. شــهرداری ها در جایگاه حکومت های محلی باید نقش 
خود را در این قلمرو به درســتی و در حد توان ایفا کنند. به نظرم حق اصفهان، مردم اصفهان و تاریخ و هویت و 

پیشینه اصفهان فراتر از این هاست.

زیرساخت ها به منظور ارتقای خواهرخواندگی فراهم نیست
کمال حیدری، معاون شهردار اصفهان، به خبرنگار »ایســنا« گفت: ضعف هایی که در روابط خواهرخواندگی 
وجود دارد، اغلب متأثر از وضعیت سیاسی ماست. شهرداری اصفهان در برنامه ها و نمایشگاه های متعددی از 
شهرهای خواهرخوانده خود دعوت می کند، اما ممکن است بنا بر این تصور که ایران ناامن است، به شهر اصفهان 
پا نگذارند و دعوت ما را نپذیرند.  مدیرعامل سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان در ادامه 
بیان کرد: برخی زیرساخت های ما نیز ضعیف است و به ما اجازه پیشرفت نمی دهد. نمونه آن خطوط هوایی 
است. ما باید بتوانیم خطوط هوایی و ارتباط مستقیم فرودگاه ها را با یکدیگر تقویت کنیم. متأسفانه هم اکنون 
اصفهان در پروازهای داخلی مشکلاتی دارد. او با تأکید بر اینکه شهرداری اصفهان برای ایجاد روابط پیوسته و 

مستمر با شهرهای خواهرخوانده در تلاش است، یادآور شد: ارتباطات فرهنگی و گسترش گردشگری از این 
مسیر بسیار برای ما اهمیت دارد و از هیچ کوششــی دریغ نمی کنیم. با تمام کاستی ها و موانع امیدواریم که 

شهرهای خواهرخوانده اصفهان به معرفی ایران در دنیا بیش از گذشته کمک کنند. 

ابهام در قراردادهای خواهرخواندگی یک آسیب است
فرهاد کتیرایــی، راهنمای رســمی وزارت میراث فرهنگی و گردشــگری، در گفت وگو با »ایســنا« بیان کرد: 
»خواهرخواندگی« واژه ای است که از ادبیات اروپا به زبان و ادب دیگر کشورها وارد شد. اولین بار نیز در سال 
۱۹۲۰ میلادی، یعنی بعد از جنگ جهانی اول، چنین قراردادی میان دو شهر از کشورهای انگلستان و فرانسه 
به امضا رسید. او با نظر به اهداف خواهرخواندگی این گونه ادامه داد: در بحث خواهرخواندگی دو شهر اتحاد و 
همکاری فرهنگی حائز اهمیت است. درواقع، نزدیکی و تشابهات فرهنگی بین دو شهر دنیا در پیدایی چنین 
قراردادهایی نقش پررنگی دارد. این پژوهشــگر افزود: خواهرخواندگی با اصطلاحــات دیگری هم در دنیا 
شناخته می شود. مثلًا در اروپا عناوینی چون شهرهای دوقلو یا دوستی هم برای آن به کار می رود. در آمریکای 
شمالی یا استرالیا از عنوان شهرهای خواهر هم استفاده می کنند. در تبیین این موضوع که چرا از واژه »خواهر« 
استفاده می شود، باید گفت چون در بیشتر زبان های دنیا شهر یک کلمه مؤنث به حساب می آید. کتیرایی که 
برنامه ریز توریسم است، توضیح داد: ریشه های خواهرخواندگی به معنای امروزی و مدرن آن به دوران جنگ 
دوم جهانی مربوط می شود. پس از جنگ جهانی دوم و بمباران اتمی هیروشیما در سال ۱۹۴۵ میلادی، بین 
مســئولان شــهرهای جنگ دیده این دغدغه  به وجود آمد که چگونه می توان پیامدهای تلخ ناشی از جنگ را 
کاهش داد، امضای قراردادهای خواهرخواندگی یکی از آن راه ها بود؛ بنابراین، این خواهرخواندگی های جدید با 
هدف ایجاد پیوند بین کشورهایی ایجاد می شد که در زمان جنگ ویرانگری ها و آسیب های مشابهی را پشت سر 
گذاشته بودند. کتیرایی که دانش آموخته جغرافیا است، اظهار کرد: به  نظر می رسد این مسئله تأثیرگذار بود و تا 
حدی از پیامدها و نتایج مخرب جنگ کاسته شد. بی دلیل نبود که در این دوره، اولین گام در حوزه دیپلماسی 
شهری میان نیویورک و توکیو برداشته شد. این دو شهر، سال ۱۹۶۲ میلادی در حالی با یکدیگر قرارداد بستند 
که دولت های آمریکا و ژاپن سر جنگ داشتند. او با تأمل در آثار و پیامدهای خواهرخواندگی بیان کرد: امروزه، 
خواهرخواندگی یک ظرفیت درخور اعتنا برای شهرهای مختلف دنیا محسوب می شود. توسعه پایدار از جمله 
دغدغه هایی است که در روابط خواهرخواندگی جایگاه ویژه ای دارد. به طورکلی، باید گفت که رسیدن به توسعه 
پایدار یکی از اهداف مهم چنین پیوندهایی است. این راهنمای گردشگری از بعد دیگر به مسئله خواهرخواندگی 
نگاه کرد و افزود: وقتی دو شهر از دو گوشه دنیا با یکدیگر خواهرخوانده می شوند، انتظار می رود که هر دو مزایایی 
برایشان فراهم آید و بتوانند از آنها بهره مند شوند. افزایش آگاهی فرهنگی یکی از مهم ترین آنهاست. در مباحث 
آموزشی، سلامت و درمان، اقتصاد و هر موضوع دیگری شــهرهای خواهرخوانده می توانند به یکدیگر کمک 
کنند. این راهنمای گردشگری و برنامه ریز توریسم در ادامه بیان کرد: دو شهر تا زمانی که اهداف و چشم انداز 
روابطشان را بدون ابهام تبیین نکرده اند، نباید پیمان خواهرخواندگی امضا کنند. پیش از امضای قرارداد باید 
در گفت وگوهای دوجانبه به طور دقیق مشــخص شود که شــهرها چه مقاصدی را از دل این خواهرخواندگی 
جست وجو می کنند و در کدام زمینه ها قصد همکاری جدی و مستمر دارند. او افزود: وقتی دو شهر می خواهند 
خواهرخوانده شوند، حتماً باید مشــترکات تاریخی، جغرافیایی، فرهنگی، اقتصادی و حتی از برخی جنبه ها 
پیوندهای زبانی و نزدیکی مذهبی هم بینشــان وجود داشته باشــد. نکته بعدی این است که دپارتمان های 
مختلف شهری، مانند شوراها، بنگاه های اقتصادی و سمن های دو شهر باید به طور منظم و برنامه ریزی شده در 
روابط خواهرخواندگی مشارکت داشته باشند. تشویق گروه های اخیر برای مشارکت با یکدیگر اهمیت بسیاری 
دارد. این گروه ها می توانند در حوزه های مختلف، مانند محیط زیست، آموزش، سلامت، اقتصاد، گردشگری 
اعلام آمادگی و همکاری کنند. کتیرایی با اشــاره به اینکه آغاز روابط و تداومشان به برخی قراردادهای تازه یا 
مجوزها وابسته اســت، تأکید کرد: آنچه اهمیت حیاتی دارد، صدور راحت آن هاست. افتادن چنین قراردادها 
و مجوزهایی به چرخه بوروکراســی اداری و پیچ وخم های آن قطعاً یک آسیب اســت. اگر در همان آغاز کار، 
اهداف به روشنی تعریف نشــوند یا در ادامه روابط، دو طرف گرفتار کاغذبازی های اداری شوند، بدون تردید 

خواهرخواندگی از آن پیامدها و نتایج مفیدشان دور خواهد شد.

دوشنبه  ۱۶ مهر ۱۴۰۳ / ۳ ربیع الثانی  ۱۴۴۶ / ۷ اکتبر  ۲۰۲۴ / شماره ۴۱۹۳

رئیس شورای اســلامی شــهر اصفهان گفت: تنها 
نیمی از آب مورد نیاز برای آبیاری فضای ســبز این 
کلانشــهر در اختیار شــهرداری قــرار می گیرد و به 
 همین دلیــل حفاظت از پوشــش گیاهی این دیار 

دشوار شده است.
روابــط عمومی شــورای اســلامی شــهر اصفهان 
به نقــل از محمــد نورصالحی عنوان کــرد: فضای 
 ســبز اصفهان ســالانه ۶۲ میلیون مترمکعب آب 
نیاز دارد اما میــزان آب موجود در تمــام چاه های 
شهرداری به انضمام پساب مورد استفاده، کمتر از 

۳۰ میلیون مترمکعب است.

رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان اضافه کرد: از 
استانداری و شرکت آب منطقه ای تقاضا کرده ایم تا 
در زمان های بازگشایی زاینده رود، سهم فضای سبز 

اصفهان را نیز در نظر بگیرند.
وی تصریح کرد: از طرف دیگــر از حدود ۶۰۰ لیتر در 
ثانیه پسابی که از شــرکت آب و فاضلاب خریداری 

کرده ایم تنها ۴۰۰ لیترِ آن به ما تحویل می شود.
نورصالحی افزود: نیاز شــهر اصفهان یک هزار لیتر 
پساب دیگر است تا بتوان برای استفاده در فضای 

سبز شهر، آن را تصفیه و استفاده کرد.
 رئیس شورای اسلامی شــهر اصفهان از پیشرفت

 ۸۰ درصــدی شــبکه)رینگ( توزیع پســاب این 
کلانشهر برای آبیاری فضای سبز و کاهش استفاده 
از منابــع آبــی ســطحی)رودخانه زاینــده رود( و 
 زیرسطحی، خبر داد و اظهار کرد: این پروژه تا پایان 
ســال جاری تکمیل می شــود و به ایجــاد تعادل 
وضعیت آب بین مناطق مختلف شهر کمک می کند.

به گــزارش »ایرنا«، پنج هزار هکتار فضای ســبز و 
حدود ۳۰۰ کیلومتر مادی کلانشهر اصفهان به دلیل 
خشکاندن زاینده رود و تخصیص نیافتن حقابه ها، 
شــرایط نامطلوبی پیدا کرده اســت و بخشی از آن 

نابود شده است.

رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان:

تنها نیمی از آب مورد نیاز فضای سبز اصفهان در اختیار شهرداری قرار می گیرد

مدیر نگهداری و تعمیرات ابنیه فنی معاونت عمران شهری شهرداری اصفهان 
گفت: شست وشو و نظافت ۲۷ دستگاه از پل های عابر پیاده مکانیزه این کلان شهر 

به صورت مستمر و دوره ای در حال انجام است.
مسعود توکلی پور در گفت وگو با خبرنگار »ایمنا« اظهارکرد: پاکیزگی شهر اصفهان 
همیشه مثال زدنی و پل های مکانیزه آن به عنوان یکی از المان های مهم شهری 

مورد توجه بوده است.
وی افزود: نظافت به موقع پل های مکانیزه، ضمن بهبود سیما و منظر شهری و 
توجه ویژه به بهداشت و سلامت شهروندان موجب افزایش طول عمر تجهیزات 

می شود.
مدیر نگهداری و تعمیرات ابنیه فنی معاونت عمران شهری شهرداری اصفهان 
تأکید کرد: شهرداری اصفهان در حفظ آراستگی ۲۷ پل عابرپیاده مکانیزه سطح 
شهر مصمم شد تا به صورت مستمر و طی برنامه ریزی انجام شده و به کارگیری 
نیرو بتواند برای انجام نظافت و بهبود ســیما و منظر شهری و بالا بردن کیفیت 
ظاهری مناسب برای استفاده کنندگان از پل های عابرپیاده مکانیزه اقدامات لازم 
انجام شود. توکلی پور با اشاره به مکان و خصوصیت محیط اجتماعی محل پروژه 
گفت: مسیر عبور شهروندان از محیط با نظافت موجب نشاط اجتماعی می شود و 
با توجه به تعمیرات اساسی پل های عابرپیاده مکانیزه و تردد زیاد عابران پیاده بر 
روی پل ها در راستای حفظ نظافت و زیبایی فضای پل ها و خدمت  رسانی بهتر به 
عموم شهروندان، شهرداری این کلان شهر اقدام به انجام امور اصلاحات و نظافت 
اساسی ۲۷ پل عابر مکانیزه پیاده واقع در سطح مناطق شهرداری با استفاده از 
کارواش و مواد شوینده کرده است. وی ادامه داد: این پروژه به صورت مستمر و 
بر اساس زمان بندی دستورالعمل به نحوی که در دوره های منظم روزانه و سالانه 

به ازای هر پل انجام می شود.
مدیر نگهداری و تعمیرات ابنیه فنی معاونت عمران شهری شهرداری اصفهان 
با اشاره به مدت زمان اجرای نظافت روزانه قسمت های عرشه و پله های برقی 

خاطرنشان کرد: بخشی از فعالیت اواخر سال گذشته با استفاده از کارواش انجام 
شد و ادامه آن سال جاری در مجموع به مدت ۳۹ روز صورت گرفت و این اقدام 

به صورت مستمر و دوره ای در حال انجام است.
توکلی پور با اشــاره به چگونگی اجرا و حجم عملیاتی پروژه گفت: با تحقیقات 
میدانی از لوازم و ماشین آلات و مواد مناسب در نظافت پله ها این مهم بر اساس 

چک لیست منظم و در قالب دستورالعمل تدوین و به پیمانکار ابلاغ شده است.
وی افزود: برای اجرای نظافت عرشه و پل های عابر پیاده مکانیزه، پس از بررسی 
و کارشناسی دقیق، توسط تیم نگهداری و تعمیرات با محوریت مدیریت نگهداری 
و تعمیرات معاونت عمران شهری، تجهیزات فنی نیز به صورت دوره ای نظافت 
می شود که برای اجرای موارد ذکرشده، ۱۰۰۰ نفر-ساعت کار فنی و کارشناسی در 

کنار نظارت مستمر انجام شده است.
مدیر نگهداری و تعمیرات ابنیه فنی معاونت عمران شهری شهرداری اصفهان با 
اشاره به وضعیت مالی پروژه خاطرنشان کرد: مبلغ نهایی اجرای نظافت روزانه 
و سالانه درباره در طول عرشه و پله های پل های عابر مکانیزه حدود ۳۶۰ میلیون 
تومان است، همچنین اقدامات مذکور با محوریت مدیریت نگهداری و تعمیرات 

عمران شهری توسط شرکت مهندسی نیک اندیش در حال انجام است.

مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری اصفهان گفت: فراخوان شناسایی پروژه مشارکتی زباله سوز هاضم به ارزش حدود ۵همت 
برای اولین بار در کشور منتشر شد. به گزارش »ایسنا« و به نقل از اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، مسعود حیدری ضمن اعلام این خبر بیان کرد: 
پروژه مشارکتی زباله سوز هاضم حاصل ساعت ها جلسه کارشناسی در کارگروه ویژه سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری، سازمان پسماند 
شهرداری اصفهان و ساتبا )سازمان انرژی های نو و تجدیدپذیر ایران زیرمجموعه وزارت نیرو( است. وی ادامه داد: این عملیات از پروژه های بسیار فنی و ویژه 
شهرداری در حوزه بازیافت و پسماند است. این مهم با هدف حرکت پایدار به سوی حفظ محیط  زیست و کمک به توسعه اقتصاد چرخشی شهر اصفهان در 
حال بررسی و نهایی شدن است. مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری اصفهان با نظر به ابعاد مختلف پروژه تصریح کرد: این 
واحد دارای ظرفیت ورودی ۶۰۰ تن پسماند در روز است. همچنین سعی داریم که از دانش فنی و عملیاتی بخش خصوصی به منظور مشارکت و سرمایه گذاری 
در پروژه های پسماند شهری استفاده کنیم. حیدری یکی از مزایای اصلی زباله سوز را کاهش حجم زباله ها دانست و اظهار کرد: باتوجه به فاصله محل دفن و 
کارخانه پردازش پسماند شهر اصفهان، استفاده از زباله سوز می تواند به کاهش چشمگیر هزینه های حمل ونقلِ پسماند نیز منجر شود. حیدری توضیح داد: 
اسناد فراخوان این پروژه در جلسات کارشناسی کمیته مشترک تهیه شده اســت. همچنین با امضای موافقت نامه بین شهرداری اصفهان و سازمان ساتبا، 

فراخوان شناسایی مرحله اول آن در سامانه ستاد ایران توسط سازمان ساتبا اعلام و بارگذاری شده است.

فراخوان شناسایی پروژه مشارکتی زباله سوز در اصفهان مدیر نگهداری و تعمیرات ابنیه فنی شهرداری اصفهان خبر داد

شست وشو و نظافت ۲۷ پل عابر پیاده مکانیزه شهر اصفهان
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اصفهان اول تا چهارم آبان امسال میزبان »دومین رویداد هوش مصنوعی« در 
بخش های مختلف مانند مسابقات، سرمایه گذاری، نمایشگاه و نشست های 

تخصصی است.
مدیر روابط عمومی بنیاد نخبگان استان اصفهان در گفت و گو با خبرنگار »ایرنا« 
اظهار کرد: دومیــن رویداد هوش مصنوعــی اصفهــان )IAI 2024( با حضور 
شرکت ها، هسته های فناور، کارشناسان، استادان و دانشجویان فعال و علاقه مند 
به هوش مصنوعی برگزار و طرح ها و محصولات فناورانه و نوآورانه آنها به منظور 
شرکت در بخش رقابتی و نمایشگاهی و همچنین جذب حمایت  سرمایه گذاران 
ارائه می شود. مرتضی ورشاوی با اشاره به تجربه های برگزاری دور اول این رویداد 
در سال گذشته، اظهار کرد: نخستین رویداد هوش مصنوعی اصفهان سال 1402 
در کنار برنامه جایزه مصطفی)ص( برگزار شد و حدود چهار هزار نفر در آن شرکت 
کردند. مدیر روابط عمومی بنیاد نخبگان استان اصفهان اضافه کرد: این رویداد 
امسال با استقبال بیشتری مواجه شد و رویکرد بین المللی نیز برای آن در نظر 
 گرفته شده است. ورشــاوی با اشــاره به ثبت نام نزدیک به 150 شرکت فناور و 
دانش بنیان برای حضور در این رویداد به ویژه در بخش نمایشگاهی، خاطرنشان 
کرد: از بین این شرکت ها، واحدهایی که محصولات هوش مصنوعی آنها قابل 

توجه باشد برای ارائه در نمایشگاه انتخاب می شوند.
وی به ثبت نام تعدادی از شرکت های خارجی فعال در حوزه هوش مصنوعی از 
روسیه، مالزی، امارات و پاکستان برای حضور در این رویداد اشاره و اضافه کرد: 
بیشتر از 50 درصد شرکت های ثبت نام کننده داخلی نیز از استان های دیگر )غیر 

اصفهان( هستند.

مسابقات هوش مصنوعی در 5 محور
مدیر روابط عمومی بنیاد نخبگان استان اصفهان با اشاره به بخش مسابقات در 
رویداد هوش مصنوعی، گفت: این بخش در پنج محور اصلی برگزار و راه حل های 

نوآورانه برگرفته از ابزار هوش مصنوعی در آن ارزیابی و بررسی می شود.
ورشاوی با بیان اینکه جوایز نقدی و اعتباری به راه حل های دقیق تر، نوآورانه تر 
و جامع تر تعلق می گیرد، افزود: محورهای این مســابقات شــامل پیش بینی 
 )MS(تنفسی از روی اصوات تراشه ای، تشخیص بیماری ام اس )آپنه)توقف
 )DNA( پیش بینی میزان آســیب دی ان ای ،)MRI( از روی تصاویر ام آر آی
اسپرم با اســتفاده از آنالیز ترکیبی یا مستقل یا ســن مردان، شناسایی تجاوز 
به حریــم رودخانه با اســتفاده از تحلیل داده های ســنجش از دور و پنل های 

خورشیدی است.
وی با اشاره به ثبت نام نزدیک به 180 تیم دانشجویی برای حضور در این رقابت، 

خاطرنشان کرد: طرح ها و ایده های رسیده به این بخش توسط پنج تیم، داوری 
و گروه های برتر برای شرکت در مرحله نهایی معرفی می شوند.

ورشاوی افزود: مرحله نهایی این رقابت ها روزهای دوم و سوم آبان برگزار خواهد 
شد. وی با اشاره به بخش ســرمایه گذاری در دومین رویداد هوش مصنوعی 
اصفهان، گفت: محورهای ســرمایه گذاری شــامل هوش مصنوعی در صنایع 
فولادی و پتروپالایشی، خدمات مالی، تبلیغات و بازاریابی و اپراتورهای تلفن 

همراه است.
ورشاوی به حضور تعداد از بنگاه ها و واحدهای صنعتی بزرگ استان و کشور در 
این رویداد، اشــاره و تصریح کرد: تلاش می شود تا این رویداد فرصت مناسبی 
برای جذب سرمایه گذاران به منظور اجرایی شــدن طرح های نوآورانه در حوزه 

هوش مصنوعی باشد.
وی گردهمایی بزرگ فعالان هوش مصنوعی را یکــی دیگر از بخش های این 
رویداد دانست و گفت: این برنامه ســوم آبان برگزار و در آن مباحث مختلفی از 
جمله چگونگی عرضه محصولات هوش مصنوعی در بازارهای جهانی و صادرات 
و کسب درآمدهای ارزی در این بخش، مطرح و از تجربه مهمانان و شرکت های 

خارجی حاضر در رویداد نیز استفاده می شود.
مدیر روابط عمومی بنیاد نخبگان استان اصفهان همچنین به ظرفیت های این 
استان در زمینه هوش مصنوعی اشاره و تأکید کرد: اصفهان ظرفیت های خوبی 
مانند نیروی انسانی، دانشگاه های برتر و بزرگ و شرکت های دانش بنیان در این 
زمینه دارد و باید از این ظرفیت ها به منظور پیشرفت در عرصه هوش مصنوعی به 

خوبی بهره گرفت.
ورشاوی تصریح کرد: صنایع بزرگ اصفهان می توانند با استفاده از ظرفیت های 
موجود در عرصه هوش مصنوعی برای توسعه و رفع چالش ها و مشکلات خود 
اســتفاده کنند و تاکنون چند طرح توســط بنیاد نخبگان اصفهان با همکاری 

واحدهای صنعتی بزرگ در این زمینه اجرا شده است.

رئیس کمیسیون خانواده، بانوان و جوانان شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: 
اصفهان کریدور علم و فناوری کشور اســت که این کریدور باوجود دانشگاه ها و 
صنایع خلاقی که در استان و شهر وجود دارد، ظرفیت بی نظیری به شمار می رود.

فرزانه کلاهدوزان در حاشــیه بازدید از دومین نمایشگاه ملی فناوری و نوآوری 
اصفهان »فن نما« با حضور در غرفه خبرگزاری »ایمنا« با بیان اینکه این نمایشگاه 
نسبت به سال گذشته به لحاظ کمی و کیفی رشد چشم گیری داشته است، اظهار 
کرد: شــرکت هایی که در این دوره از نمایشــگاه حضور پیدا کردند، شرکت های 
جدیدی هستند که این مهم را مدیون برگزاری این رویداد در سال گذشته هستند، 
چراکه این مسیر سال گذشــته باز شــد و در نتیجه در این دوره، فن نما جذب 
بیشتری از تمام نقاط حتی شهرها و کشورهای دیگر داشته است. وی با بیان اینکه 
حضور پر رنگ پارک های علم و فناوری دانشگاه ها و صنایع بزرگ در این نمایشگاه 
بســیار قابل قبول بوده اســت، افزود: برگزاری رویدادهایی همچون جشنواره 
صنایع دستی خلاق دانش آموزی در همجواری این نمایشگاه ها از اتفاقات مؤثر و 
مبارکی است که منجر به حضور دانش آموزان در چنین فضایی می شود تا بتوانند 

با فناوری های جدید استان و کشور آشنا شوند و هویت خودباوری که شاید حلقه 
گمشده بچه های امروز است را به آنها نشــان دهد. رئیس کمیسیون خانواده، 
بانوان و جوانان شورای اسلامی شهر اصفهان تصریح کرد: اصفهان کریدور علم 
و فناوری کشور است که این کریدور باوجود دانشــگاه ها و صنایع خلاقی که در 
استان و شهر وجود دارد، ظرفیت بی نظیری به شمار می رود. کلاهدوزان ادامه داد: 
مدیریت شهری و شورای اسلامی شهر اصفهان نیز در دوره ششم به این موضوع 
توجه ویژه ای داشته است، در این راستا در همین دوره از نمایشگاه از نرم افزاری 
رونمایی شد که نیازهای شهر و مشکلاتی که مدیریت شهری با آن مواجه بوده را 
برای ارائه به فن آوران مطرح کرده است. وی با اشاره به برگزاری جشنواره شیخ 
بهایی طی سال های گذشته گفت: این جشنواره همراه با جایزه مدیریت شهری 
در خصوص رفع مشکلات و نیازهای شــهر اصفهان برگزار شده و این تعامل و 
هم افزایی دو جانبه شرکت ها با شهرداری که ضمانتی برای فروش محصولات 
شرکت های دانش بنیان است، می تواند علاوه بر اینکه موجب پایداری شرکت ها 

شود، شهرداری نیز بتواند از ظرفیت های خوب استان استفاده کند.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان اصفهان گفت: سرمایه گذاری در حوزه 
ادبیات داســتانی اصفهان اهمیت دارد؛ اما چنین ظرفیتی به فراموشی سپرده 
شده است. ســیدمهدی ســیدین نیا در گفت و گو با »ایرنا« افزود: جایزه ادبی 
اصفهان با توجه به ظرفیت دیرین ادبیات داستانی و نویسندگانی که در این حیطه 
و خطه کار کرده اند، یک رویداد مهم قلمداد می شــد که می توانست به درستی 
این ظرفیت را برجســته کند و بپروراند. وی با اشاره به برگزار نشدن جایزه ادبی 
اصفهان به دلیل نبود حمایت  مالی، گفت: در سال های گذشته، جایزه ادبی در 
حوزه ادبیات فارسی به خصوص گرایش داستان نویسی جایزه معتبری بود که 
طی سال های اخیر متوقف شده است. سیدین نیا تأکید کرد: این در حالی است 
که برگزاری جشنواره ها و جوایزی همچون جایزه ادبی می تواند به برجسته کردن 
اهمیت ادبیات داستانی کمک کند از این رو در تلاش هستیم تا با طلب همکاری 
از نهادهای فعال در حوزه فرهنگ، این رویداد معتبــر در اصفهان را دوباره رونق 
بخشیم. وی افزود: در پی آن هستیم که امسال جایزه ادبی اصفهان برگزار شود و 
بدون وقفه در سال های بعد نیز استمرار پیدا کند. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 

اســتان اصفهان گفت: اکنون اعتبار برگزاری این رویداد آماده شده است و تنها 
همت نهادهایی مثل شهرداری، حوزه هنری و دستگاه های مرتبط را می طلبد تا پا 
به میدان بگذارند و با کمک و همرسانی، این جایزه را دوباره در اصفهان احیا کنیم. 
به گزارش »ایرنا«، نخســتین دوره جایزه ادبی اصفهان آذر 1381 توســط اداره 
کل فرهنگ و ارشاد استان اصفهان در سه بخش اصلی »داستان های برگزیده 
اصفهان«، »بهترین رمان« و »داســتان کوتاه« برگزار شــد و پس از آن تا سال 
1388 هفت دوره آن برگزار شــد. در هفت دوره برگــزاری جایزه ادبی اصفهان، 
جوانان مستعد بسیاری در عرصه ادبیات فارسی شناخته و مشغول کار شدند 
و کارشناسان، نظر مســاعدی نسبت به این رویداد داشــتند تا اینکه سرانجام 
هشتمین دوره جایزه ادبی اصفهان پس از هشت سال توقف در اسفند ۹6 برگزار 
شد. هشــتمین جایزه ادبی اصفهان در بخش های داستان)مجموعه داستان 
و رُمان(، شعر)کلاســیک، آزاد، ترانه(، ادبیات کودک و نوجوان، ادبیات خلاق، 
ترجمه و پژوهش های ادبی برگزار شد و هدف اصلی آن پشتیبانی از جوانان و 

استعدادهای درخشان در حوزه ادبیات منثور و منظوم بود. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان اصفهان:

ظرفیت ادبیات داستانی اصفهان به فراموشی سپرده شده است
آبان امسال

اصفهان میزبان دومین رویداد هوش مصنوعی است

رئیس کمیسیون خانواده، بانوان و جوانان شورای اسلامی شهر اصفهان:

اصفهان کریدور علم و فناوری کشور است
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